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GENERAL REYNOLDS: The ,Commiseion ··is 1n session. The 

Prosecution may·proceed. 
.... ' 

MA-TOR KBRR: Sir, $11 the members ot the C~ission 
. . . 

are present, the ~oc~ed ·and Detenae.· counsel are present. 
i 

The Prosecution vdll proceed. 

At this time, -~ir, should like ·to p~int out· that, 

according to intormation g~ven .to me by the reporter, the 

exhibit, Prosec~tion Exhibit No. 326 tor identification, 

---- . which was ottered at last night's session, wa• not ex­

pressly admitted into evidence b7 the Commi11ion. That is 

the c~rtificate or the Adm1n1,trat1ve .lasiatant to _the 

President or the Philippines concerning the film that _wae 

shown -last night. 

GENEML REYNOLDS: Prosecution's Exhibit No. 326, 

which is a &tatement from. the ottice ot the President ot 

the Philippines, dated November 1~, 194~, is accepted as 

part or the record in this case •. 
(Prosecution Exhibit No. 326 tor 
identitipation was received in 
evidence and so marked.) 

CAPTAIN SANDBERG: If the Commission please, the 

Defense realizes very keenly that no objection it can no• 

make to the motion pictures shown l~st ni~ht will -alter 

the fact that the Commission has already seen and heard 

them. That is a fact .which cannot be undone. But we must 

protest very strongly that the showing or this tilm, with 

its highly inflammatory commentary, was highly prejudicial 

to the Accused, and is not at all conducive to the calm, 

dispassionate sifting of the facts which has always been 
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the cornerstone or American 3U;lt1ce. 
• . . . I 

. Thia tilm 11 ot the tn>e generally described as a 

"propaganda" tilm. At one time the c011111entator raters to· 

the tUm aa . 11evidenoe_~l:'1ob w~ll corivict," am the Accused . 

is speci:tic.ally antion~ ·by name. 

Despite ·a11 thi~, which we teel is gravely and un­

reasonably ·pre judicial, neither General Romulo nor David 

Grittin is even aworn or under oath. 

We have objected throughout this bearing to tbe intro­

duction ot att1dartts where no opportunity is given to 

cross exam1.n1.ng, but we teal that this situation, where 

the persons whose teati.m01q ia accepted betore this Court 

ar~ not even sworn or under oath, 1a indeed a new de'P&rture. 

In one scene an American soldier is shown looking at 

a piece ot paper, and the commentary is "American soldier 

finds the •order from Tok70 1 tor the destruction or Manila!" 

The Prosecution ha1 introduced in evidence no such 

....._ "order • " 

And we make this st~tement: It the United States 

forces have such an order as the film says they h~ve, it 

is the duty ·ot the Prosecution to introduce the order into 

evidence, and if the United States forces do not have such 

an order it is most improper tor the Prosecution to intro­

duce into evidence a film whose sound track says they do. 

The very title and theme ·of this tilm prove its 

irrelevancy. It there were in tact an "_Order from Tokyo, 11 

its materiality would lie not in the trial or this Accused 

but or the Emperor or Japan, 

The Defense moves at this time that 1n order that the 

.. 
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various review1l:!I authorities and the c_ourts may have the 

full picture, the tul,l text or the commentary which accom­

panied the film be read into. the reoo~d~ 

MAJOR KERR: _It the Commisslon please, 1n the first . . 
. . . -

place ' there -is no req~irement in t1:1e regulations governing 

the proceedings of this Commission that any testimony be 
. ~ 

sworn. Secondly, the Comnission is expressly authorized to 

accept intp evfdenoe such documentary evidence ~r other 

a..in'htnc"& ~ n may deem t ·o have probative value in the 

mind or a reasonable man, or which, in the Commission's 

opinion, would serve the Commission 1n determining the 

issues of this case. Therefore, on technical grounds the 

_documentary evidence which was produced last night and 

offered to the Commission is admissible. 

Now, sir, the Prosecution knows ot no possible evi­

dence short of the Commission itself having been present 

when those films were taken, present when the victims ot 

the Japanese ) theoselves were being removed trom or being 

liberated from the scen~s of the atrocities, no evidence 

short of the Commission's presence at that time and at those 

p1aces, that could have as strong probative va1ue as that 

film. 

There is no question that the film shows scenes of 

the crimes which are covered by the charge in this case. 

And I ask the Defense how the Prosecution could possibly 

present evidence of stronger probative value than .the 

scenic representation of the situs -..Jf the crime and of the 

victims themselves coming out from the ruins of the churches, 

homes, and the buildings where the crimes were committed. 
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So tar ...aa ·".Order..t f'rom Tokyo1 are concerned, the 

Prosecution, of .course, is ~ot out ,ot order 1n introducing 

eviden~e on one subject merely because it was not previous-. .~ 

. ly · ~troduce4 into evidence on the same subject. It that 

were the Nla, of .course you neyer could start a trial. 

However., we do no_t contend that our case rest, upon "Orders 

trom Tokyo," or orders tram any other source. 

The char is c ar 1n d.. QI 'its , _that __ 

the Accused permitted these widespread, continuinl atroci­

ties to be canmitted. 

With reference to the ~peror, the mere tact ·that an 

order trom the Emperor, it it were the tact, or it should 

establish it as a tnct, did come down to the commnnding 

officer here, and that he acted pursunnt to that ordor, 

would not in any way absolve the ·person who net d under 

that order froc the responsibility for the ·crimes which he 

thereby col!lmitted. That is well settled, I believe: that 

orders of the superior officer to commit an illegal act, 
. 

either under ' the laws ot the area where the act is c0111Ditted 

or under international laws of the laws ot war, is no 

defense. 

We suanit, sir, in all earnestness that that film 

is a documentary record pertaining to many of the atroci­

ties which are in the Bill or Particulars, and that it 

should be acc£pted by the Commission as having proba~ive 

value. 

This ~ommission, I say again, is not a · jury, and we 

feel sure it is fully competent to weigh that evidence, 

to give it such probative value as a reasonable man would 
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give it, to exc1ude_ ..the-refram those portions _Which it be-.. 
lieve.s are not ot probative value, and to take . into CQn- · · 

sideration thon portions which it believes to be helpful 

1n _determining the issues in this case. 

·.CAPTAIN S~~ERG: If the Commission please, just one 

more word. 

Our objection was not to the tilm. Our objeotfon wo.a 

to the commentary, the sound tr,ck which accompanied it. 
. -We feel that the same documentary effect could ve been 

had it the sound track h.o.d been omitted, especially sine 

the statements made were not made under oath • . And it is 

for that reason that we ask thnt the sound track which ac­

companied it be mo.den part or the record. 

As to the second point, the .Defense urges again that 

if it is true , as sto.ted in that pictur, that th United 

States Amy seized an "Order troc Tokyo" tor the destruction 

of Manila, it is the duty or the Prosecution, who is cho.rged 

vri th the duty or bringing all to.cts before this Court, to 

produce that order in open court. 

GENER.JU, REYNOLDS: The Commission will withdraw for 

deliberation. 

(Whereupon the members or the Commission retired tor 

executive session.) 

GENERAL REYNOLDS: The Comr.iission is in session. The 

Commission notes the comments of counsel. The Commission 

directs that the entire ' r11m, inciuding the sound track, 

be placed in the record or this trial tor such probative 

value, if any, as the Commissinn may decide to award to it. 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, the first 
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- -- -
. item to be pre~ented. today has to do with the murder ot 

. -
people 1n Imus and Ducarinu · , towns 1}l the Province or 

Cavite, as covered in Blll · or Particulars by.. Itema 66, 84,. . 

and 85-. 
1 

ZOSDIO C. ELLA 

called as a, witness on behalf of the Prosecution, .· be ing tirat 
. ... . . 

duly sworn, was examined and testified as follows: . 

..Dl.Bllct AMINATION 

Q ·(By Captain Calyer) State your name, please. 

A Zoaimo C. Ella. 

· Q Where do you live? 

A Residing 1n imus, Cavite. 

Q How old are you? 

A Thirty-eight. 

Q, What is your occupation? 

A Before the war? 

Q Now. 

A I was a teacher. 

Q What is yo.ur occupation now? 

A Now, a business man, sir. 
. 

Q On the 16th or December, 1944, were you residing in 

Imus? 

A Yes, sir. 

Q Did you see some Japanese in Imus on that day? 

A Yes, sir. 

Q How many? 

A Many; I could not count the number. 

Q Do you lmow what1 branch of the service they belonged 

to? 
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A Prom the speech they made inside the church the, ~ere 

M. P. •s from Manila • . 
.. ,, 

Q · Now, will y~ explain to the Commission what you saw 

in Imus on that da)'? 

A Earl.y <?fl December _16, ).944, we saw Ja.panese soldiers 

in Imus ·at about seven o •'clock. . ~t about seven o'clock 1n 

the morning I reported ·to my ottice. At that time I wa, the 

manager in charge ot the distribution ot prime coamoditiea 

given by the Japanese Government to be distributed to the 

people or the whole Province ot Cavite. 

At halt-past seven that day an o~ticer, a Japan se, 

and two soldiers, came up to my ottioe on the nrst tloor 

with Doctor Lazaro llano blindfolded. The Japanese ottioer 

asked me it I was in charge or the building. I told him 

yes, and I told him that I was the manager. He ask d me tor 

permission if he could use the building tor purposes that 

they have 1n mind. I said, "Yes, sir." I said, "You may 

use ·the whole building," but he said they wanted :to us·e the 

second floor. 

Q Now, without going .further into detail about the 

arran~enients, what did you see done that day in .Imua? 

A Arter awhile Doctor llano was transferred to another 

building in the Imus Institute about 30 meters across from 

my building. 

Shortly afterwards I saw passing in front ot my build­

ing Doctor Modesto Masoardo, with blood dripping trom his 

head, and he is worn out, and together with him is Mrs • 

. Sapinoso. They were brought also to the Imus Institute. 

Q During the day did you see a g-roup or men trom the 
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town gathered together? 

A Yes, air, shortly after .that we were all ushered inside 
.. 

the Roman Catholic Cmu-ch until about iµne <? '."clock 1n the 

evenµig. 

Q How many' men .were·. gathe;red ·· there? 

A I think about -between one and two . thousand was there. 

Q What happeoed 1n the 
0

0hurch? 

A In the church, as, soon as we were all gathered, n 

were asked to tall into line, single tile, and pass throu_gh 

a person behind a temporary partition with a hood, or with 

his head covered, but with· hole• that he can see through, 

the person passing by. 

We were required to stand in tront ot him one by one 

and there make a salute in Japanese, in a Japanese way, 

until we are canmanded to proo~ed. 

Q What happened as you passed betore that person? 

A As we passed betore that person he make1 a sign, and 

then the Japanese 1n charge tel11 us to go through to the 
~ . 

other direction ot the church, and inside the church that 
' 

day there were persons that were picked up by this identi­

fier. 

Q What happened to those persons? 

A They were brought out of t -he church as soon a a they 

· are identified and their names called. 

Q Where were they taken? 

A They were taken to the Imus In1titute. 

Q Do you lmow what happened to them there? 

A I . hav~ no knowledge o( it, but I know that they were 

taken there, because I had a chance to ask permission to 
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- uriM-te outsfde, rmd I sc.w. one or thee going into th~ other 

· building. 

Q Do you kno\, the- ;n~s cf r-.ny ot tho nen nho 1'1ere tnken 

fron the church to tho institute? 

A Yes. · 

Q Who uere they? 

Ji. They uer·~ ~e~ldo Bu~naventurc, AU'redo_Reyes, 
Mcuricio Royes,Benigno Mc.nclc, Jose RD.oirez, and Doctor 

Jose Sc.pinoso. 

Q Do you know why they pointed out these people .ho 

nor e tc.kcn into the institute? 

J,. Yos, sir. 

A According t o the speech in tho evening they ,er e 

picked up bocnuso they nero guorrillns. 

Q Do you lmou whether cny ot thos e non ,ere , in tcct, 

gucrrillns? 

A I don't think so. I hcve no knowledge of guorrillns 
-

or o. gun stction in our tO\.n. 

Q Now, ycu spec.k of n speech being c1elivorcd. Vlhen nns 

thnt? 

·A Thnt wns cbout nine o 'clock in the evening nfter we 

were confined inside the church fron nbout eight o I clock 

in the norning. 

Q \?ho nndo thnt speech? 

A A certnin superior officer ~ho spoke in Jnpnneso, 

trnnslnted by nnother officer to English,and then I trcns­

lnted fron English to Tngnlog. 

Q Will you tell the Connission the substnnce of thct 
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speech? 

CAP'IAIN REEL: · We will object to that. 

GENERAL REYNOLDSc ,The objectiOJl 1a not sustained. 

Proceed. 

Q -(Br Captaiit Calyer) ·You may go ahead. 
J 

A In _briet, tJle speecht aa I translate4 it, and u it 

waa s~id 1n Engl1~h ·by th• J~paneae otticer1, run thus• 

"You veey we~l know that 1n thi1 town there is a Japanese 

garrison. You also know 1n Cavite City there 1s a Japanese 

K. P. garrison. But we all com, .a long way from the Manila 

K. P. otfice ·because we NCeived reports that there w re 

guerrillas 1n this town. We have p~oked up the men we 

wanted and I assure you that they will be punished severely 

and this is a warning to allot you here that 1t you do -not 

stop this guerrilla business we will come back to you and 

give you more severe punishment. 

"Now, you will be released, and you will have to go 

straight to your homes." 

Then after that it was t1n1shed; we were all released, 
' Q Now, do you know or any guerrilla organization acti-

vities 1n Imus? 

A No, I don't know anything about guerrilla organizations 

in my town. 

Q And you have been there a long time? 

A I have been there since the beginning ot thts war. 

Q On the 18th of December, 1944, did you see .the bodies 

or any ot those persons who were taken trom the church at 

Imus? 

A Yes, sir; and I saw them 1n the cemeteey. 
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Q At Imus? 

A Yes, _:sir. 

Q Will you desc~ibe the condition ot the bodies . when . . . 

" you saw them? 

A- ijome or the ·bodie, had contusioni. One -or them.bad 

a. very. swoilen race. I s_aw bayonet wounds in their bodies 

as they we~e being undressed, because the dress was_changed 

~Y the families. I saw also marlu o~ heavy blows, possibly 

a piece of wood or bamboo. I saw also contu11ons 1n the 

head or one of twQ or them. 

Q Whose bodies did you see on that day? 

A Alfredo Reyes, Mauricio Reyes; only those two, I think. 

Q Did you see those bodies buried? 

A Yes, sir; right 1n Imus. 

CAPTAIN CALYER: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) This person· with the hood and holes 

1n the hood so that he could see through it, was he a 

Filipino? 

A I beg your pardon, sir? 

CAPTAIN REEL: Read the · question. 

(Question read.) 

A He has a somewhat white complexion. I could not 

positively say whether he is a Mestizo, a Filipino, or 

a Japanese, because the complexion is generally ~ight. 

Q Did you hear him say anything? 

A Just the voice, but I could not distinguiah the word, : 

when I passed by through him. 

Q You don't lmow what language he was speaking in? 
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A . To, sir, r _co\1111 not dist1ngU1sh. 

Q I think you said ther~ waa no guerrilla organization 
~ 

... 1n Imus. Do you· kn~w ot 'any guerrilla organizations 1n the 

hU~s o-r. CaV:,.te? 
. . 

A. Well, I came to know the~ trom the newspapers or . trom 

news af.ter . the Americans have libe~ated our town, Imu1. 

Q Y;ou did not know anything about it until you read it 

1n the newspapers? 

A I beg your pardon? 

CAPTAIN REBLa Read the question. 

(Question read.) 

A And until they came together with the liberators on 

February 4, 1945', Bunday. 

Q (By Captain Reel) Before that you neYer heard or &n7 

g~errilla activities 1n Cavite? 

A No, sir. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN CALYER: That is all. Thank you. 

(Witness excused.) 
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·- LUIS OADUK 

· called a's a 1'.tness on ·behalt ot · the Proseeution; being tirst 
~ . ~ . 

duly sworn, ·was examined anc1 teatitied as follows through 
. "'· -

,Interpreter R~as, ··With Interpreter Lavencco act.1ng as 
. . J 

II check" ..Interpreter' 

' l,~nt~ECT EXAMINATION 

Q_ (By Ca-ptain Calyer) Will you state your ~me; 

please? 

A Luj.s Gaerlan. 

Q_ Where· do you 11ve? 

A Imus, cavite. 

Q How old are you? 

A 53 years of age. 

Q What is your occupation? 

A . Agriculturist. 

Q On th~ 16th of December, 1944, were you living in 

Imus? 

A Yes, sir. 

INTERPRETER RODAS: "Y s." 
• I 

(The following answers were given _by the witn~ss 

through Interpreter Rodas.) 

Q {By Captain Calyer) Did you see some Japanese in 

lmus on the t day? 

A Yes. 

Q Will you explain to the Commission what you saw 

happen in Imus on the 16th of December? 

A In the very early morning of the 16th Jr December, 
" 

the people· of Imus were zoned by · the Japanese f 9rces. 

Q What do you mean by "zoned"? 
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A By "zoned'! we nern thnt c,.11 the nen ot the town 

· .were ~ken r.nd ,·,ore plr.ced inside the church ot I r.1\18 • 
... 

Q Whllt happened arter thct? 

A After· they wore i-.11 gc.therod, c.~rested c..nd placed 
. . ' 

in ·tho _church, ~t c.bout 8 o=clock in tho evening they rore 

o.11 ·· relec.sed c-.nd asked to g_o hone. 

Q All 9f then? 

A Thero ~ero twelve nho uor o det ined, nnd those twelve 

,;1oro the t\'1olve people v,ho \7ero brought t o Dc.snarinc.s in 

tho truck, ond I wns the thirteenth -- I was one included 

r c.thor, I ,ms ono in o.daition t o tlle twelve. 

Q No,·,, v,ho wor e tho tnolve thc.t ore tnlt n t o Dc.soo.rinns? 

Thc,y were Doctor Sr.pinoso , Doctor Doninguoz, Doctor 

Mc.s co.rdo, Doctor I le.no , Ml'. j or ·.gu1ln , Rayncldo Buono.vonturc, 

hlfrodo Royes, Mr.uricio Rayos, J oso Rcm1rez, Groeorio 

Rodriguez, Modeste Vi:i.'t-.t c-.; tl'w.t is c-.11. 

Q There is one 1or G. Cc.n y u recall tho twelfth? 

A I know ".' 11 of thoo by heart c. hilc c.go , but this 
' 

le.st one I c~nnot soon to rcoen~cr. 

Q I show you this pcper r.nd ~sk you if xhnt will 

refresh your recollection, ns t o tho tuolfth Dl'.n? 

A The le.st ono is Benigno Mc.ncln. 

Q Non, whnt Jnpnneso hc.d y!u seen in Irlus on thct 

16th of Deconber? 

A They were Milite.ry Police troo Fort Sc.ntingo. 

Q And wes it th~t snne croup of J~pnnese who took the 

oen to Dnsoc.rinns? 

A Thoy nro the snno. 

Q V,,hen you r.rrived in D~sT·.rinns, v,hnt hr-.ppened? 
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A The twelve were placed-in. Jail in the Provincial Jail 

or Dasmarifl:8~, and because I~·· used•• a gU1de, as a 
._ • "' I 

privile~e 1: was Jailed in ~nt .or the Jail, 1n ~e house 1n 

front ot "th$ ' jail.-. ..·• 

Q · Wer.e .. there .other men ·· b~~ught to the same area at that 

time? 

A They were. They were from Dasmarinas and were_ brought 

inside the church. 

Q How niany men from Dasmarinas did you see? 

A There were many. All the men were placed inside th 

church. 
:> 

Q. Did you later see a man from Daamarinas, and some ot 

the men from Imus, taken away? 

A When I was se~ free, I did not see anyone or them any 

more. They ·set me free at 5 o'clock in the afternoon. 

Q Well, did you see what happened to the men trom Imus 

and the men from Dasmar1naa? 

A Yes. Men from Dasmarinas I saw coming out or the 

church, hog-tied, and then later brought to the schoolhouse 

where they were tortured, beaten. 

Q Did you see that yourself? 

A Yes, I saw them, be ause where I waa I could see the 

Domestic Science Building of the school where the people were 

hanged. 

Q Now, will you explain what was done to those men? 

A Yes. They were tied. Their hands were tied at the · 

back, and then they were hanged to the ceiltng, and when they 

are already dangling they are pushed back and forth and a , 

piece of wood ar club is taken to beat them. And the others 
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were placed under a fountain where the water is allowed to 

flow into their mo~ths and nostrils. 

Q . Now, · did you subseque~tly see men from !mus ·ahd 

Dasmarinas taken away fro~ the vill~ge? 
. J

A · The ones that I saw were th~ people o( Dasmarinas, 

and . the people from rmu, -- bocaus~ t~e peo~1e ·trom Imus 

were in jail at the time, and seven ot them were taken out 

and were brought to church at 2 o'clock in the afternoon, 

an':1 they were tied. 

Q You mean seven of the men from Imus? 

A Yes. 

Q Do you know what happened to the other five from 

Imus? 

A According to what they say, these five people were 

brought to Fort Santiago. 

Q Who were thos e five? 

A They were the four doctors and Major /guila . 

Q Will you name the doctors, please? 

n Doctor Dominguez, Doctor Sepinoso, Doctor llano, 

Doctor Mascardo, and Major Aguila. 

Q Have you ever ·seen any of those men since that time? 

A Those five have never been s een, and nobody has seen 

them; neither have they gone home. 

Q Do you know where the other seven from Imus and the 

men from Dasmarinas were t~ken? 

A They were taken to the cemetery of Dasmarinas, and 

there they were killed, all of them. 

Q On the 18th ·of Decemb~r, 1944, did you see the bodies 

of some of those people? 

A Yes. ~ix of them were taken to Imus and there they 
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were inte·rred.. 

Q Who were those six? 

A Th~y were Reynaldo Buenaventura, Jose Ramir~z, . 

Alfredo · Reyes,- Mau.ricio Reyes, .Modes.to v;rata, and --Gregorio 

'Rodriguez. ' 
Q What was ·the cond1 tion of the bodies when you .aaw 

them? 
I 

A The1~ bodies we~e mutilated. ·some ot them bore marks 

of bayonet wounds, some had black eyes, and somo had no 

teeth. 

Q At any time while you -were w1 th the men from Imus 

or Dasmar1nas, were they given a trial? 

A No, they · were not ·given a trial. They were all 

killed. 1 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

CROSS-EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Did you see an informer pointing 

these persons out? 

A When I saw that, they were already going out of the 

church; he was covered completely with his eyes only 

visible. 

Q Was he a Filipino? 

A I cannot tell, because there was a sack over his 

head. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN CALYER: For purposes of the record, if the 

Commission please, I would like to ask one other question. 

(The following answers were given by the witness 

in English.) 
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Q (By C~ptain Calyer J Do you µnderstand English? · 

A . Yes, sir. 

Q And you speak English? 

A A little. 

Q But Y:01:1 speak Ta,golog· better t~n _Eng sh? 
,. Better _than English. . . 

CAPTAIN CALYER: That is all. 

(Witness excused) 

• 
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CAPTAIN CALYER: Mr. Cnmoril\O. y 

00.MINADOR CAUF.RINO 

,called llS ll v1itness ·on behalf or the: Pro~ec~tion, .-beinc first 

duly sworn, uas cxarni~d BJ'.l(i testified tlS' .. follows through 

. Intcrpr.ctcr 'Lovong'co ;_ ·with Interp~ot cr Rodas acting n1 . 

'lcheck11 mtcrprctor I 

DIRECT EXAMINATION: -

Q {By C ptnin Colyer ' · Will you stntc your nn ? 

A Doninador · C~norino. 

Q Whore do you livo? 

A Ir.ius, Cavitc ..• 

q ijow old nrc you ' 

~ What is your occup~tion? 

A During that tine I was n c.:_nbc.. r of th · rovinc1nl 

board. 

CAPTf,IN C:i.LYER: Ot v:h11t '? 

--..INTERPRE~ L,\ VENGCO: Memb er of th provincial 

board. 

Q (By Cnptnin C~lycr) lro you now holding. ~ny otfi-

ci~l position in.Inus? 

fl. I !-"1 also employed at the provincinl bonrd. 

Q Will you speak e littlE. louder, pleas , Mr~ C~morino. 

On the 16th of Docemb5r, 1944 werG you in Imus? 

A Yes, sir. 

Q Did you soc .-1cn of Inus rounded up Md taken to tho 

church on thl\t day? 

A Yes, sir. I wes nlso inside the church. 

Q Did you nlso se~ ncn tak~n fro~ tho church to the 
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• Iinstitute? 

A Yes, sir; I · snw• . 

Q How many" 

t. I count€d six the.re ln th · church. 
-

Q · Wero tho.re.. othe:r r.illn t ~kcn tron oth<.:r plo.cos to th 

institute? 

t. Fron th hous £ s. 

Q How nw.ny? -

t~ .Six n!SO . 

Q Did you soo or ho r nnything nft r those r.10 n w r o 

t akon t o the institute? 

A · . Fhon they wcr o taken to th;) · jns tituto frol!l the 

church we could henr only the shri ks , show g thnt y 

·w0r being tortured . 

Q Who took then to the church nnd fro~ th church to 

the institute ? 

A The Jap .n so. 

Q Do you knov, to wh t branch of s rvico thos e J p n<i s 

b~long c.d? 

Thc, r e we.r e s01'le officers and tht.: r o were so e soldi rs. 

Q Do you know to what branch of scrvic~ they belong d? 

r. · · 'The hrmy l)nd M.P. ~ogethcr. 

Q _Did you see those non t aken ~wny fro1 Imus l c tor 1n 

the day? 

A. When we wero t nkon · it vms cibout pnst 7 :00 o.t night. 

Q I am talking about th(; men whom you s ~id ·wore tok~n 

to th<. institute. 

A' They were to.ken in o truck nnd t aken to Do.smnrinn.s. 

·Q On th~ 18th of December 1944 did you go to Dnsmcrinas? 
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On the i8th or Deccmb~r 1n thc .mo~ng we henrd that 

the people there . in Dnsmnrinc.s were k1llod. We wont there 

to investigate. 

Q Wh.~t di~ you· ~1rx1? 
-

A We saw 28 ·doad · opl _ t'iod Jtog ther inn bolo. 

Q Who w~re thoso peoplo? 

t Those from Imus wcro sovon, while those tro~ Do.s-

rn..~rinas woro 21. 

n Did. you also fim sonc o~hc. r pooplo fro Do.sm~rinns 

nenrby? 

l Yos, s~r; also th ,r e • 

. Q How imny? 

A. 28 in o.11: 7 :frol't !IilUS nnd 21 fro Do.. sri rinas . 

Q Did you find so~e other pooplo fron Dasoo.rino.s uho 

wor e ncit in thnt sarnc hole? 

A I didn't so~ ·tho 0tht.rs except thos 1ns1d tho 

hole:. 

q_ Who wer e tho sevon fror.1 Iuus? 

Jose Rnnirez, Roynnldo Buoruivontura, Gr gorio 

Rodriguez, Modesto Vira.ta, B.niguo Unnc. l n ._ Th r e wns also 

MRuricio R res ond also o.nothor Reyes -- I couldn't identify 

his first name. 

Q Seven nltog0th~r? 

A Yes, sir. 

Q We re those people ~live? 

A Dc~a, sir. 

Q Whnt did you do with the.. bodies? 

/,. We took the six nnd lo:·~ the, seventh been use v,o 

could not put him in any spo.co, t'.lld the anc left is 
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Benigno Mnncla~ 

Q Whore did yo~ tnkc them? 
...We took them to th0 cor.10·tt,ry in !nus. . . . 

Q Woro thoy buried? · .-... .. 

..• . Yes,: sir • J 

Q Did the bodies show signs of, mistrot".tr~nt ·when y u 

SP.W thcM? 

I. I snw th<..n c.11 bccnuso l wns r ound ~nd took ch!'.rg 

for . too · burial, nd tho bodies bc~r r'l\ rks of boyonvt wounds; 

sor:tE: two, sor.ic thro • Tocr · wcr~ bruisus ~nd broken t ee th. 

C~PTtIN C!LYER : ·you m~y cxnninc . 

Ct PTt.IN REEL: No questions. 

cr.PT:. IN CflLYF.R: Th:-.nl<: y0u. Th . t is ~11 Hr. 

C0.nerino. 
(~itn SS : XCUS d) 

c:~PTAnl Ci.LYER: Teodoro Nndros . 

TEODORO P. N."..DRES 

cr.llcd as . \"/itn ss on bch .lf of t o r osccution ~ being 
'-,, 

first duly sworn, w~s oxanin0d and t o tif1 d through 

Sorg~ont Riley a s follows: 

DIREC'l' . EX:.JUj1f.TION 

Q (By Cnpt'.'.in Ce.lyc:r) Vill you st .t o your nnMo , 

ple:nso? 

~ T~odoro P. Nndrcs. 

q Do you understand English, Doctor? 

.~ I unde:rstl.'.nd but I prcfe,r to doclnro in Sp nish. 

Q Well, Doctor, will you nllor: the intcr;>rl. t c r to 

translate tho qu6stions nlso in Spl".nish, a.nd v,o will get 

along ·better. V-!horo do you live'? . 
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A Inus·; Cavit e . 
I 

Q How old l'.ro yol:.'? 

44 years old. 

· Q VThl'.t is your official posi t1on? . 

JA · The_ provincic.l doctor ot C:.-vit o. 

THE ViITNESS: District Hea lth Officer. 

INTEPJ'RETER RILEY: District Hec.lth Off icer . 

Q- (By Cnptr.in Cr.lyor) In Doceober · 1944 v,er o you occu-

pying thc.t sru:ie position? 

A ( Jithout ~i d of intorpret er) ' Yes , sir . 

CAPTJ~IN Clu.YER: Will you r.sk h1D the question in 

Sp~nish. 

Fill you rend it, plec.se? 

(Question rend) 

f. (Through Interpreter R~_l oy) Yos, sir. · 

Q On tho 16t~ of Deccnbcr 1944 did you have occasion 

t o go t o tho onor gen~y hospitc.l in Inus? 

._A Yes , sir. 

Q Vlh~t TIE'.s the occnsion of your going ther e,? 

A I . had roceived c. nessl'.ge fr on Dr . Got1ez of the 

Encr gcncy Hospit('.1 of I nus, Gt:'.vite·. 

Q 1:..nd did you go t o the hospit .:\l? 

A Yes, sir. 

Q When you got ther e: r,hnt did you find? 

· A I found sone J c..po.nese officer and J rpnnese 

soldiers. 

Q What was going on when you ~rrived? 

A Dr. Gonez _told ne thnt the official had told h~ 

thnt he wanted to take ~11 of the food supplies of the . 
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hospitnl, including so~c personcl ottects nnd towels ot his 

.own. 

Q Wer toore pat1~nts in th hospital nt th~ ti:mo? 

Yes, sir. 
~ ~- l -

Q· .Did yo~ hnve n oonvursntion with~ Jnpnnosc otficort 
.· , . 

A Atter hnving th~ conversation w~th D!• Gomez I spoke 

to the Jnpnnese official nm naked him if it w ro not possibl 

that h6 WQUld not take ·tho things tnOntion de 

· Q Am what reply did you rccc.i ivo? 

A In very b .d humor, .ho almost did not nnswc,r t ll. 

Q Did they t .ko tho things? 

A. HG nnsworod th~t "In times or w".r tho Ar!Qy com s tirst". 

~ Did you MV~ occcs ion on th~ 16th of D c mbcr 1944 to 
I 

sco pcopl tnkon from th~ church ~t Imus to the Imus Insti-

tute? 

A · Y~s , sir . 

Q Explo. n whn t you snw. 

fl The person who r~s chosen to pick out tho! o puopl 

who wore, to go with him w s Dr . Snpinoso. 

Q Will you explnin. thnt, plonso? 

A The Jnp~nesL ccllud nnmcs . Among th1..J11 ,ms Mr. 

Rnmiroz, Mr , ~ucnnvcntui,n, Mr. Mnnel~, Dr . Snpinoso. l tt ·r­

wards those men wurc tclcon to tho institute . 

Q Whon you mentioned Dr. Sapinoso ·bcforc, . did y~u monn 

thnt he wr.s tcken to thE: :l.nsti tuto by the Japcnese'? 

A Yes, sir • . 

Q He did not poi_nt out l".ny othtr F111p111os , did h~? 

A Dr. Sopinoso? 

Q The.t 's tho .. man. 
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A No, sir, I don't remombor thnt. 

0. What did you .~oo nt t~ Imus Institute? 

A Tho JcpP-nese ottic1nl ~old ~o th~t I did~not need 
. 

to be ,11th the others, tha1; I could-._bc w;th. niy tnmily as 

I ·was a doctor. J 

Q ;_•111 you please t _tlll t h Conµnis~ion whnt .. tou snw. t 

the Imus , Inst1tut0? 

A I a~ going to expl ain why I did not go to th Imus 

Institute, bee .uso it 
. 

was not allowed thnt I go there. 

Q .Will you please t ~l l m6 only hat yous wot the 

Imus Institute.? 

A ~'hot Is~ nt the Imus Institute s thot th y tor-

tured o. woman. · 

Q Anyone olsc? 

A Also Dr. llano. 

(1 Do you know who the. woman w s? 

A I cnn 't s o.y exactly who she uns . 

Q Whni did you sec done to those p opl? 

A · Thc.y struck. her; th€.y slnppod r f nc ; th~y burn~d 

he r with cig~rett e ends . 

Q Where? 

~ In Imus Institute. 

Q . Whnt pr.rts of hor body1 

A In differ ent p. rts. of tho body: in tho nrms o.nd legs . 

'1 Whn t did you soc bcfng done to Dr. Ilnno? 

A I saw thct thGy struck him in the f nc~, nrld nft cr 

~b.i:lt I loft. I didn't want to sec any more . I was· full 

of pi-ty. 

Q Do you know whether nny of thos e people whom yo4 
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t~en to tho institute were given .~ tr1rl? 

I could not sny. 
Q On the 18th or December 1944 did you g~ to Dnsmn-

.r1no.s? 
J 

.A Yos, s~. 

Ct.PTt.I f C LYER, Wh."'\t wa.s the lnst .rt? 

INTERPRETER RILEY: "I wont ther e". 

Q (By Captain Calycr) Did you ' sec somo bod101 exhumed 

thor o? 

A Yos , sir. They collod ~ to exhume seven bodies. 

Q Wero thvro more than sevon? 

A No, sir. I sau no more thnn $ von. 

Q You did nots bodies of oplc. fro " Dnsmnr1nas? 

A I hnvo sct n only thoso s even. 

Q Wore they nll pcoplo from Imus? 

A Yes, sir. 

Q ore thy nlivo? 
·--

A No, they were dead . 

Q In whnt conc.i tion er , the bodi s'? 

A I s w Hnuricio Rcyo.s_, nho hnd his fncc s,1ollcn, his 

eyes out or thoir sockets, ~nd his nosv broken, nnd dif­

f erent contusion~ . of the bodr o.nd n deep. nound i n his 

chest that appeared in his bock, ~ppnr cntly c~usod by c , 

bo.yonot. 

Q Did you soc other bodies? 

A Ye:s, sir. Tho body of RGynnldo Buenaventura, 

Alfredo Reyes, Mode~to Vir~ta, Grogorin Rodriguez, 

., Benigno Manolo, ~.nd Jos o Ramirez • 

Q Did · those bodies ll.lso show signs of inistjcntmcnt? 
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A - Yes, sir; all -of them, 

Q . . Did you on the 16th sco sO'r.'l(; ot_hor men tnkon away 

from Imus? 

A Yos, sir. I saw Dr. V.nsonrdo nnd Dr. Il no. 

Q . Wero there othor doc·tors ··t ken .that amo dny? 

A I could not sny cxnctly. I St\W only tho~~ two. 

Q Havo you over soon thc..m sinc'oJ 

A I hnvo hover socn them agnin. 

Q Who took ·thom. nwny from Imus? 

A The Japnnosc. 

Q Do you knon anyt~ing about Dr~ Dominguez nd Dr, 
Snpinoso? . 

IN'!'F.RPRETER RILEY: I didn't gt th nam s, sir, 

CAPTl! IN OALYER: Dr. Domingu z and Dr , Snpinoso . 

r. Yos, sir. The~ wore t c.kon nlso. 

Q (By Cnptnin Cnlycr) 1'h same dny? 

A I cnnnot sny if they wtre t ~k -n th · snmc dny, 

S Q\'/ only Dr. Mo. SCC'.rdo Md Dr. Il.:mo • ._ 

Q Hnvc you ever s oc..n Dr . SQp1noso nnd Dr, Domingu z 

since that time: ? 

A From thnt dny I hnv9 never soon th •m ngn in. 

Ci\PTt~IN Ct.LYER : You may exo.mino. 

CROSS EXl~MIN,\TION . 

q ·(By Cnptr-.1n Reel) Wns this person whom you sn1d 

picked out people to go w1 th him a Filipino?_ 

A No, s1r. 'lhcy wore Japnnosc . 
" Q I am referring to tho single person who told tho 

JnpanesQ whom to tnke. Wns thet person a Filipino' 

A I did not know or one person nho chose: .• 
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Q · You didn't. aee the _man with the hood ~r b11 hDnd'.f . 
A I -saw someone wi t2l a sack oYer hi• head, w1 th ho 

holoi tor oyes. 

Q And was that peraon ' n F111p1no1
"' 

A . I cnnnot- sr.y ~xnctly but I belie~ ho wd,. 

CAPTAIN !lEELi Th~t•s all. 

(Witness excused) 

GENERAL REYNOLDS: Thc _Commls11on will rccos• tor 

approx1matoly t on minutes. 

(Short r oooss) 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is .in session. 
IYou may proceed. 

. . . 

BEATRIZ C. SAPINOSO 

. called as a w1tn~ss on behalf. or tbe P~secution, -- being 
. . . _. 

tirst _duly sworn, was exnm'1ned and testitieq as ollows: 

DIRECT EXAMINATION 
. ,. 

Q (By Captain Cnlyer) Will you state your name, please? 

A Beatriz Sapinoao. 

Q Where .do you live, ·Mrs; Sapinoso? 

A Imus, Cavite. 

Q How old are you? 

A 34. 

GENERAL REYNOLDS: · The witness will have to spealc 

louder. 

Q (By C~ptain Cnlyer) Whet is your profession? 

A Dentist. 

Q What was your husbnnd' s name? 

A Jose Ramirez Sapinoso. 

Q When did you last see him? 

A Before he went to church, last December 16th, 1944. 

Q Now, on that day· did you see some Japr.nese at your 

home? 

A I beg your pardon? 

CAPTAIN CALYER: Read the question. 

(Question read.) 

THE WITNESS: Yes, sir. 

A (By Captain Calyer) How many? 

A I cannot count them, but there are two squads, 

about 56 or 100. 
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• Q Did .you lmow what bri\nch of the service they bel ged 

to? 

A · .They told us that they came from the Manila M. P. 
I • -,. 

Q Did some. of tnose Japanese .have a conv aation · 

with you? _· . 
J 

A Yes,· they had a long conversation with_me. 

Q What c;lid they ask .you? _ 

A They asked me #JOme questions. One is where my husband 

wns and the ·next was the activities of the Provincial 

Governor and the District Co•ander • . 

Q Were you able . to give them th information that thy 

asked? 
I 

A I was not able to give them any intormntion, not 

even a bit, so that is why they tortured me. 

Q What did they do to you? 

A The first thing they did to me was when they saw me 

they took me to the house of my tather-in-ln ,- which 1a 

three or four yards away rrom my house. They took me to 

the cellar. One or the Japanese officers and th other is 

an officer, but he acted 'as the interpreter who speaks 

English fluently. They took me to the cellar and asked me, 

began asking me questions. The first question they asked 

me· was where was my husband. I told them thnt my husband 

happened to be in Manila. 

Q Just a mimite, please. What did they do to you there? 

A They asked me if my husband was a guerrilla, and 

when I told them, "I don't know, 11 they cnlled the soldiers 

in the back and they began to torture me. 

Q Will you explain in detail just what they did? 
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A The first thing they did to me was ~t they told ., 
me, "Stand up," that was 1n tront ,of the .~o ott'icer.a. 

One of the soldiers tied my hands at the back and then 
. ~ 

·they b_egan to ask me questions. When I didn't answer _ 

them, ·as I told them I don'·t ·know aeything , t'het tied my. . . . . . 

two. hands in the _back first ·and .then pulled it up, ~d ·1 

was kept with my knee on the ·: rioor and 1llY. forehead ~ouching 

the floor, because they are pulling. it up. 

Q Did they do anything else before that? 

A After that they asked me again if I won't sey any-

thing, and I told them I don't know anything; as I don't 

lmow anything. 

Q Now, betore that hnd they done anything? 

A Yes, they stripped all my clothes otf, everything; 

I was left bare, and they hnve their mockery lnugh on me 

and say that if' I won' t tell anything they will do mMY 

things yet. 

Q What did 
'--
they do atter that? 

A The two officers, they are heving their cigarettes 
, ' 

and they w~re burning all my body, even burned the vita~ 

parts or· my body. It was the..two officers themselves 

that did it, and the rest of the soldiers were kicking 

and slapping me. 

Q Wi~ ·what did they bum you? 

A They burned e.11 my parts of my body with ~he 

cigarettes, the vital parts of my body, too. 

Q With anything other than cigarettes? 

A Yes. Then atter _doing that they told me to lie 

flat on my back on the floor. They ·covered my face with 
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a towel and then poured water op me. At first I -was 

resisting, and then I found out, I found when I _was 

drowning they stopped it, and .they asked _me again. I told 

· them I don' t know anything • Then they ·poured again 

another basin; of wnt~r., in which I . collnpsed the S&"CO 

time, nnd they stopped _pouring water on· me. 

Q How long did that treatment ·1ast? 

A The treatment, I think, it lasted around 30 to 40 

minutes. 

Q After that wns completed whnt did they do? 

A After that another soldier_came with a bar, a big 

J:>nr. He placed the big bar on D1Y neck and two of these 

soldiers stepped on it. 

Q What happened after that? 

A After that they keep on asking me o.gain, I don't know 

how I was able to survive the punishment, but nfter aoing 

thllt they told me ngain to lay flat on tho floor uith 

my face upside do,m, Another soldier came, nnd with 

.. about half a meter of black rubber, about three or four 

· inches wide, and they keep on beating my whole body and 

my back. 

Q · What happened after that? 

A And after that they put me up nnd he says, ."Are you 

really sure thaf you won't say anything?" I told them 

tho.t I have nothing to say as I o.m very innocent and 

can't say even o. word. After thnt they told me to stnnd 

· in the corner of the room, o.nd then one of the soldiers 

had nis ~ pointed me and ~aid that he is going to kill 

me. I said, "Yes, I am ready." 
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Q_ Then what happened? 

A Then after doing that, after they are ransacking the 

whole house with everythi~g nnd they hav~ gotten ·everything 

'in the· house, my ·brqther-in-l~w~ Dr. Mnscardo, and myself' 

were tnken to the Imus·. Inst.1tute. 

Q Did they any anything. to y~u after they took you 

to the Imus Institute? 

A They told me I will be brought to Fort Santiago, 

Q But instend they took you to the 1n_st1tute,. is that 

correct'? 

A I was ·brought to the Imus Institute. 

Q Now, at nny time thnt day were you given a trial 

of any kind? 

A Nothing. They did not ask me qnything, nor they 

have not given me anything. 

Q At the Imus Institute what did you see'l 

' A At first when .I was 1n the institute I wns brought 

to the third story with my brother-in-law. I could see 
'-, 

my brother-in-lnw .. is sprawled on the floor because a 

Japanese is beating -him very severely. 

Q Is that Dr: Mascardo? 

· A Yes. 

Q What else· did you see? 

A I was. kept in the other room~ Then at 4 o'clock, 

around 4 o'clock, twas brought down together with the 

rest ot the prisoners they have taken. When I was there 

-on-the first floor I saw the rest of my companions, which 

were.... ~ound deo.d the nex;t morning-. I saw them, I saw how 

they were tortured. 
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Q Who r,ere ·those people? 

A I saw Dr. Ilnno, Dr. D.minguoz., Buonnventurn , Rayos, 

Manolo., Vire.to.·, nnd the rest I do not know. 

Q Vlhc.t did you_ seo done to those poople? 

A WhC'.t I s rw, 1-s ·J :>.po.nese ·without con ts or without -~ - ' 

thing, nnd they hnvo ·big bnr$· beat1ng th~ . Scoo ot then 

nre beaten c,.nd they nr e nl.rcndy sprawling on the floor • 
. 

I saw sone uith their heads down. They o.re pouring wo.t or 

on then . Sono were . hc,.nging on tho coiling with their foot 
. . 

not touching tho floor C'.nd the sol di ers hnve a fire, o. 

big fire, in Ylhich they nre burning thoso being hung. 

Q Sonetine l c. t or that dny did tho J apcneso toll you 

l'.n!•thing about your husbnnd? 

A Around 6 o 'clock in the c.tternoon nnother int rpr -

ter, who -sperucs fluent English, nppronched ne . He co.lied 

ne in the other -r oon c.nd -told ne thnt, he t old no , "Your 

husbnnd cane in and he cane" -- (weeping) 

Q Had they t old you thn'---t your husbnnd hc.d cone in? . 

A Yes, thoy told ne ny husband cone in, but I did not 

see hio. 

Q Now , v,ere your husbt:'.nd and thes e ot'lier peoplo thc.t 

you hl'.ve nontioned Filipino civilians? 

A I bog your pc.rdo~? 

A Wer e they ~11 Filipino civilians? 

A I think qost of then are ex-USAFFE nen, because they col-

lected all the ex-USAFFE cen first. 

Q They were civilians c.t the tine they were ta.ken? 

A .They were civilinns when they were taken. 

Q After that did the Jnpunese release you? 
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A I was released around 12 o'clock the ~ight before 

they went to the other towns to Ill£\Ssacre the rest. · 

Q_ · Whi.le you had been in the custody of the J np~se 

-that day had you been given nny fooq.? 

' A From the time they took .me very early in tbe morning 

until 12 6 1clock at night they did not give ma not · ~en a ' 

bite. I was asking them, and · they won 't give me anything. 

Q Have you ever seen your hµsbarid since that time? 

A I _have never seon my husband but before he came in 

the interpreter told me that he surrendered himself in · 

exchange for me so I can stay with rrrJ children. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

CAPTAIN REEL: .No ·questions. 

(Witness excused.) 
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(St~toncnt of Elics Ctnutin 
wcs nr-.rked Prosecution Exhibit 
No·. 327 f'or ;idont1t1c11tl~n.·) 

CAPTii.IN CJI. YER: If thE: ·coor.11ss1on plecse, I otter 
- ,.,. ,,_ . '"'( 

· in evidence Prosecution's Exhibit 327, _c. s\7orn stnteoeht 

ot E~ias ~criu~in, tn~o~ by 1nvest1g~ting offi"e.ors .9 f tho 
. . . 

Wi:tr Crille,s Br11noh. fie ood hoped to hnve this uitness ip 

person, but ho is confinea with c -se~ious illness o.nd ~s 

uno.ble to be present. 

GENERAL REYNOLDS: You r.my road the significant 

parts of this ~tfidavit. 

CAPTAIN C/J,YER: It is f c.irly short . With your 

_indulg-o:icc, I would. like t o re11d c-.11 of 1t. 

GENERAL REYNOWS: Very well . 

CAPThIN CJu.YER: (Rending) 

"Q Pleo.se sto.te your nD.oo , age , c.ddross and 

nationtlity. 
. 

uA Elio.s C~nutin, 57 yea.rs ol e. , Da.socrinas , Cnvito 

Province, P. I., Filipino.._ 

"Q How long hnve Y JU lived nt your presen·t cddress? 

"A Since birth. 

"Q Do you expect t o continue living nt the sane 

address? 

''A Yes. · 

"Q On or · c.bout 17 Dececber 1944, did c.ny Jo.pcnese 

troops cone nenr your house? 

"A Yes. 

"Q Was it dc-.ylight v,hen the Jc.pnnese crrived there? 

"A It wns two o'clock in the d'ternoon when the 

Jnpcnese pnssed by cy house • 

. \ ,_ ' 
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11Q Abo·..it how t1rny Jnp l'.nesc ~.M. yc".l co~? 

''Q .Crui you tell \1hnt brnnch ot an-vice those 

J r-.pr-.nus·~ cane troo? ·"'( . 
. . 

~"A i w~s told thnt th.oy ct,,ne trOD tho ll1l1tt-.:-y 
' ~ : . . .. . 

' ..• 
4)Police . · ... ' ' . 

11Q Did you seo r.ny ~t:".po41010 otfioors· c-.o-:>ng this · 

·group', · . -'"· 

··.. -ThElrb ore tr,o J npnno nho ,:,c.rl~i..,c.. --.bors ~ I 

oelicr1A t-hoy -wore ott1cers . 

"Q Ct'.11 you doscr1be those ti ? "'-PCm s off1cera? 

_:. 1: d id not observe tho::i ·; c. :-..1 . no h t ·o -g1vo l'XJy 

11 0, Whl'.t di d tho .7l'.panoao soldi :. ~ ·o~rri' 

1
· : . Bl.',Yonots f1xod t o their r;t1 . · noo sl)nde~ . 

- " Q ··a,11 you doacribc in your o-: n nol'd• nhnt y . sa 

nr. :.? t ocenbor 1944 beginning .fron ~e . t1rie cu tir1t sew 

th Jny~~os e soldiers pt1ss by your houso~ . 
....... . 

..___ 11 1. · At cbout t rio_· o I clock in: th r.tternc., Ih Jr,I)e.noae 

so) cue:..·~ nuober1ng a bout t1ft.een ,pcss~~- by ,oy house r.nd . 

proc·e~c.\, l'. towards tho nun~cipol canct ary. ~oy cnrried 

fi:xe-c b~~·one ts anci spcdes. Ht-.lt t.n hour· l ~<;· ·· , .. t:: e sane 

J epcw -.1 .s ~noe bnck c.nd not until nbout riv o 1 ~lac~ in tho 

o.f'tvr!"!. )C'! ~Uc I se :) t:100 r.gc.in. At · thri.t ti· ,1hen they · 

pas~e.c JY oy hous es t~ey escorted Filipino cl vilinna whose 

hc.nds uoro ticd · tobether in grc~p~ of tom-. They c.11 stopped 

under tlie ce.ngo tree which ucs only c~0ut sayer. or eight 

y~rds fron ny house. They ordero1 tho Filipino civ111c.ns 

to kneel dmm under the J!l<.'Ulgo tre3. The F1::.1~1no civilicna 

2460 

http:civ111c.ns


were blindfolded nt this tine. A f ew n inutes after the 
- . 

~.rriv~l of the J ~ppnese" they ·ordered ne c.nc ny tLU'lily to 

lenve oy house •. Vhile we ·uere prepc.ring t o . go , the J npnnese 
/ ' ' . ' 

thr~ntened to kill ne .by ,·pointing a . gun at he ' c.nd threw ll . .. 

• . . J 

stono · .at tlY .dre • . I b~liev~ -th<?,Y wc~tod us' t o go out 6t tho 

·house innedic.tely •· My son, ny dnughter-in-ltiw, oy wife £1J1d 

I, c o.rrying r:ry de~.d gr r-.ndchild, r nn ~?ut ot the -hous e o.s et 

e.s our l egs could _cnrry us_. In c.bout fifteen ninutes , I wns 
----- .br-..ck. ·I snw to 1t thnt the J t:1.pnnose could not see no hiding 

behinc. the tcnee surrounding tho plnco uhere t y house uns 

locctod• . I oe,ne bnck bocnuao I uant ed to know 1hot thy 

uore go'ing to do with oy chickens. I s aw ,- ho,·1.9vor, troo 

oy hiding plnco that tho blincitoldoa Filipino civ111r.ns were 

boing brought by tho J ~pc.nesc t o pla oo bout twanty ynrds 

c.wny wher e thor e nere bushes c.nd snnll plr.nts . I en sure 

tlu-.t thos e Filipino c1v1lir.ns wore brought t o tho plnce whor 
. II 

tho J ~pc.nese ho.d dug C sort of n gr ave . I did not s·oo the . 

nctucl b~yonet1ng of the Filipino civilie.ns but I hoard 
'-

cries c.nd screru:1s . cooing fron 'the very_spot where .the : 

J c.po.nese ~d dug the gr ound when th!)y J)l\Ssed by ny house 

the first tine. I observed this · procedur~ -f or n?out ha~r · 
. 

~.n hour during which tino ~ll the Filipino civilic.ns wer e 

killed. ~fter th~t the J cpanese soldiers r ~turned t o the 

nunicipnl building. After the Jnpr1nese hnd · l eft, I 

inoedi~tcly went over t o the spot where the shouts, screaos 

c.nd grotms c~e f'roo nnd I saw thc.t the plcce which the 

Jcpc.nese hnd dug up wns nlready covered with enrth. In 

fnct, I ~.nd t\?o other people tried to dig up the bodies in 

order to secur~ the body of ny brother- i n-law, Conrndo 

2461 

http:civilic.ns
http:civilie.ns
http:c1v1lir.ns
http:civ111r.ns


Ferrer, who was one of the victims. However, I failed to 

identify the body of my brother-in-law because I could not 
r 

recognize him in the ·dark. I-t was only the next morning, 

18 Dece~ber 1944, tha~ I was able to get his body. Is 

all the· dead bodies of the victims, still blindfold d, with 

their hands still tied b~hind them and with bout four to 

seven bayonet thrusts on each body. · Most of them ·r eceiv d 

three bayonet wounds. ,. .. 
.. - f 

"Q Can you identify any of the victims side from 

your brother-in-law? 

"A Yes . Faus tino. ~oya, 40 ye rs 
1-

old; Zosimo 0111 , 

35 years old; Felicisimo Lara, 22 y r s old ; Sinforoso 

Candado, 35 years old; Cayetano Al dia , 30 y rs old. Thy 

were a ll Filipinos and r esid nts of Dasmarinas. I know of 

others whose names I cannot r ocall. 

"Q Do you have · ny other w1 n ssos t o this atrocity? 

"A , Yes . rs. Ros ario Evangelista nd T odosi Puspos. 

"Q Do you have any other information that you can 

add to your statement? 

"A No more. 11 

Signed "Elias Camutin. 11 

GENERAL REYNOLDS: Are th r any comments by Defense 

on any portions of this sta_tement? 

CPPTAIN REEL: No comments. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted in 

evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 327 
for identification was 
received in evidence.) 

CAPTAIN CALXER: Mr. del Rosario. 
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JfC;rnTO del ;.OSI.RIO ~ , 

°'celled ~s witnes's -·on behalf of the Prosecution, bei_ng first 

duly sworn through Interpreter. LE.lvongco, was examined and 
.. 

~ 
"' 

.,,,. .. . -

· testitiod through I,nterP.:te t cr tavongoo a! follows, Wi tb 
I .. 

, ,Interpreter ..Rodas- ·a.cting as "chock'' Intorprot e:r: 

DlltECT EX.l'.liINftTION · 

Q (By Captain -.ca11er) Please st~t o your name, 
A Jacintq dal Rosario . 

Q Where do you live? 

A .. Dt'sme.r1nos, cavi te.· 

Q How old are you? 

A 42 yoers old. 

Q You occupy some officif l pos i tion in Dasm r1nas ? 

A Yes, sir.· 

Q What? 

A Municipal Treasurer. 

Q On the 17th of December, 1944, did you soe so~e 

Jepenese in Dnsm~rinas? 

A Yes, sir . 

Q /ibout how many did you see? 

,·A Very many . Thor o were about one thousond. 

Q Do you know wh ~t branch of s rvico thoy belonged to? 

A 
,. 

They told me they came from Fort Sr nt111 go. 

Q Did they tell you whether they vrnr e Military Polico? 

INTERP~ETER. LAVENGCO: Will you repeat the question? 

(Ques~ion read) 

A They only told me that they came from Fort S~ntiego. 

Q (By Ceptain Calyor) Did you have occasion to go to 
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. 
the Home Econonics Building in csn~rinas that dny? 

A , Yes, sir. · 

Q '/111 you tell the Comission what you sa i there? 
't 

A When I went inside the . Home Eeononics Building, I sew 

- people sitting on th~ floor, nnd socc? nging -ho -wore 

subjected to beating •. 

Q Who were those people? 

A Thoy were B rzngn, Teodoricp Scrosorio, Riccrdo 

Sc.roscrio, J ose Bautista, Ruperto Espiritu, Fnustino oyn, 

Felicisitlo Le.re. , Buono.venturn Lunngui, Agc.pito c.n bnt . 

Q About h<m nnny did y soe thore cltogether? 

A Ve were the.r e nbout twelve. 

Q ~ore those people tied? 

A Yes , sir . 

Q In addition to the beatings tho.t you hnvo ontionod , 

did you see cny other ois trontnont? 

J... They nere there hr.nging , c.nd thc.y u r continually 

bcnting, and thc.ir tacos nor o ~11 swell n. 

Q . Le.tor on, did you obsorvo r. J r.pnnoso talking with 

tho f oroor nny?r , Bnrzngn? 

A That wes inside tho·. church. 

Q Fron your observation, ucro y u nblo to dotornine 

wnnt wns being discussed? 

A According to signs, notions , nndo by Francisco 

· Bnrzaga, he wns pointing to the ce~etery where ther e w111 

bo burial. 

Q Did you s ec o.ny peoplo taken t o that plnco lo.tor? : 

A I did not seo they were tnkon there , but the following 

dny sonc told ne thnt ocny people were killed there , so I 
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wen.t there • 

.Q When you went t> the cemetery the nex:t day, what did 

you find there? 

A . · I round uny people digging dead bodies in the 
' . 

cem~tery • . I helped; and '!e Jeparated the dead from Imus 

from . the dead f':rom _Dasmarinas·. 

Q How many from Imus did you find? 

A -reven. 

Q How many from Dasmarinas? 

A Twenty-three, but the two were not taken from th 

hole. 

Q How many were taken from the hole? 

A Twenty-eight. 

Q And is that seven from Imus and twenty-one from 

Dasmarinas? 

A Yes, sir. 

Q Where were the other two found? 

A The two were killed. One was near the church and 

the other was near the river. 

Q How far was that from the spot where .the twenty-eight 

bodies were found? 

A The other two were reported to me . that they were 

killed, and they were buried at the cemetery, and the 

qistance of the cemetery from the hole is about 100 meters. 

Q Did you observe the condition of the bodies, including 

the two that you have just mentioned? 
... 

A Onlr the twenty-eight I saw. 

Did you make a list of the people whose bodies you 

saw that. day? 
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ii Yes , .sir. 

(List of names was mark.ed 
. Prosecution Exhibit No. 328 
for 1dent1f~cat1on.) 

. Q (~y Captain.. Calyer} I show you a document mrked 

· for identif~catioh as P~secution•s Exhibit 328, and ask 

you if yo·u can tell What that_ is? 

A The·se are those who were killed in Dasmar1nas. 

_Q And you actually saw those bodi es on the 18th ot 

Decembr , 1944? 

A Yes, sir . 

Q And you prepared thi s list yours lt? 

A Yes , sir . 

C/,PTAIN CALYER: I offer the 11st in evidence . 

CAPT/.IN REEL: I don't think th r 1s any testimony 

by the witness as to the cause of death , and sk that 

that be stricken from the llat . 

Ct.PT/.IN Ct.LYER: ell , may I ask one oth r qu6stion 

then? 

Q (By Captain Calyer) Do you know how these people 

were killed? 

Yes, sir. 

Q How and by whom? 

A These people were killed by means of bayonet, beating 

and torture. 

Q And by whom? 

A The Japanese soldiers. 

Ct. PTJ\IN REEL: Could we ascertain if the witness saw 

this, or if this is something he 1s basing on what he has 
( 

heard? 
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( . 

CAPTAIN ct~LYER: I Will ·otter the docu.ment in 
-

evidence • . Defense may cross-examine. 

CJ~PTAIN REEL: - We object to ti).e document on the ·basis 

of the eviderlce tha·t has been ottered in support of it. · That 

is, we object to ~the statement as to the cause. of death. 

CAPTt IN CALYER: · It the ComID:1ssion please , I submit 

that the ·witness has testified that he knew how these peop~e 

were killed ~nd by whom the~ were killed; that he saw the 

bodies and prepared the list ~imaelt • . 

GENERAL REYNOLDS: ~ubject to objection by any memb r 

of the Commission, the document is accepte~ in evidence. 

(Prosecution Exhtbit No. 328 
for identification w s 
r eceived in evidence .) 

( list of names was mark d 
Prosecution Exhibit No. 329 
for identification.) 

Q (By Captain Calyer) I show you a document marked 

for identification as Prosecution's Exhibit 329, nd ask 
.__ 

you if you can state what that is? 

A These are the people from Imus who were killed . 

Q And do you know how and by whom those peopl~ were 

killed? 

A Yes, sir. 

Q Will you explain? 

A The Japanese soldiers were the ones who killed these, 

by means of bayonet thrusts and beatings and by means . of 

pouring boiling water on the knees. 

Q Did you see those .bodies? 

A Yes, sir. One of those I cleaned, because one of 

those I took home and cleaned him; he was my first cousin. 
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Q Did you p:repare this list· you~self? 

A Yes, sir. 

Cf,PT,t.IN CALYER : I' offer the list in eviden~e. 

CAPTAIN REEL: Sir, ~e object to it on the same 

grounds as stated. before, and -also Oh the a~ditiona·1 grounds 

that we did not press . befor e·, that this .is a highly irregu.lar 

way of . bringing in these name·s. If the witness has any 

recollection, let him state wbat they are. 

GENERnL REYNO!.Ms The Commission will be i n r ecess · , 

for approximately ten minutes. 

(Short r ecess) 
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GENERAL REYNOIDS: The exhtbit is accepted by the 

Commissi9n fo~ such probative value as may ~e awarded to 

it. 

(Prosecution Exhibit No. 
329 for identification 
wns received in evidence.) 

CAPTAIN CALYER: ,you. mny Eqamine. 

CROSS EXAllINATION 

Q (By Coptein Reel) Kr. del Rosario, you have just 

testified tho.t the persons listed in ~1bit 328 and Exhibit 

329 were killed by the Jnpanese. I shnll now ask you 

whether you saw any of thos persona killed? 

A I did not see when they were killed . 

Q And the statement that you gnv in answer to 

question by Prosecution relative to the killing of thes 

people was based entitely Qn intormation your c 1ved 

from some outside sources; is that correct? 

A I mid those people .1:n-thnt list uhen they wer e .trucen, 

...__ all of my family snw them when they passed by in front 

of my house. I vtas one of them in the Domestic Science 

place when they were subjected to beatings. 

Q But you did not see any of them killed? 

A No, sir. 

·Q Did you know all of these 30 people personally by 

nrune? 

A I know a few of them, and I had to ask information 

about the rest. 

CAPTAIN REEL: Sir, I shall now ask that on the 

present· state of the record, it appearing that the lists 

were not made up from the witness' personnl knowledge, 
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either as to cause or death _-or as to _personnel, except · 

inn fe1! cases, Exhibits 328 and 329be stricken. 
... 

GENERAL REYNOLDS: The motion qf c~el is not 

sustained. The document will remn1n in the record for -
. . 

· .such probative· va~ue ·as the Commission may elect to award. 

Q . (By Captain Reel) Between wha~ .dates were· you the 
. ' 

municipal treasurer of Dasmnrinns1· 

A Since March 1, · 1938. 

Q And -you retained that position a.11 through the Japnn-

ese occupation? 

A Until ~w, sir, still I am. 

Q Do you understan::l English? 

INTERRETER LAVENGCO: Question, plense? 

(Question read.) 

A A little, sir. 

Q (By Captain Reel) Do you understnnd J npnn s? 

A No, sir. 

Q These Japanese who tol~ you they came from Santiago, 

what language did they speok? 
I 

A Tagalog, sir. 

Q The Japnnese spoke in Tagalog? 

A Yes, sir. They have with them interpreters. 

Q So tho.t the person who ·told you that they came from 

Santiago was an interpreter who came wi them; is that 

right? 

A Yes,- sir. 

Q Where were you when you were told thnt? 

A On. the stairs of the schoolhouse. 

Q Was there some guerrilla·activity in Dasmarinas? 
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A Yes, sir. 

Q And were the Hunters guerrillas there? 

A . I don't lmow, sir. Before I wos not rela t ed to · the 

Fil-Americans until I vras transferred to Colonel Castaneda . 

Q _ · Were the Fil-Americans active in ·the vicinity of 

Dnsmnrines? 

A At first they were nctive , but in November, · 1943, we 

were told to surrender and I was ·cnught in my home. 

Q After November, ·,43, wns there turther guerrilln 

-activity in Dasmarinas? 

A Continuous. 

Q Yes. And were there cases ,vhere Japanese soldiors 

were runbushed and killed by guerrillas? 

A Yes; when the Americans were about to come -- when 

the Americans were about to come. 

Q And were some of these guerrillas bolo groups? 

A They had guns • 

Q Were there cases where Japonese soldiers had their 

heads cut off by bolo lmives? 

MAJOR KERR: Thnt, sir, is objected to as being im­

material nnd irrelevant; hns ·nothing to do with the direct 

• examination of this witness, and it is not material to the 

issues. 

GENERAL REYNOIDS: The objection of Prosecution is 

not sustained. You may proceed. 

CAPTAIN REEL: Will you rend the question? 

(Question read.) 

A No, sir. 

CAPTAIN REEL: That's all. 
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REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Cl:'.ptc.in Ce°lyer) . You haye beon asked about guer-

rilln activity nrtd about occasions when J apnnese wero 

a.'nbushed ruid ld,lled. Wns thc.t before or cl'ter tho tine 

thnt thoso p€ople fron _Inus nnd bnsmnrinns wore killed? 

A After tho people W(?rO killed . 

Q Vlhilo you r.nd t~o. other people wer e -i n the school 

building in Dcsnnrinc.s did you s ee £'.nyono given c trinl? 

A No· sir. Their tri l:'.l ·vms to kill r.nd b c. t . 

Cl PTJ.IN C.ALYER: That I s c.11. 

RECROSS EXAMI NATION 

Q (By Cnptc.in Reel) Bef or e the incidont in Docoobor 

wor o t her e sc-no cases wher e J npc.ncs o sol di ers hcd been 

nnbushod c.nd killed in the Cnvito r oei on? 

J. I do not know of r.ny hC'..ppening . 

Q V!oro thes e guerrillo.s r.bout nhoo y hnvo t ol d us 

nrnod? 

A Sona of then ; others do not hc.vo. 

CJJ'Tl.IN REEL: Thl:'.t I s r-.11 . 
1 

Cli.PTAIN CALYER : Thank y,;u . Thn t I s c.11. 

('ili tnoss excused .) 

ChPTAIN CALYER: If tho Connission plens e , thnt 

conpletos tho t estinony on this inciqent . 

· GENERAL REYNOLDS : Prior t o the introduction of 

testinony on r-. novr i t 01:1, tho Connis sion will tmke e.n 

nnnouncenent. 

During tho presentation of evidence on 15 Noveaber 

1945, pertnining t o Iteo 111 of the Bill of Pnrt1culnrs, 

COUlisol. pojnted t o the obvious fc.ct th".t the date of 
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March, 1945, is far at VB.t'iruice from the dates ment~oned 

in the evidence. The Commission cnnhot -a.ccept tis proo:r 

of Item 111 the evidence ·under discussion. However., the_ 

·commission will consider the evidence to determine its 

probati~e Value., , if o.ny, jn connection T;ith .I°tetn 72 ot the 

Bill of Pnrticula_rs, which is a. .general item , coveri:r:,.g in 

time the period 9 October 1944- · to a.bout ' 1 Septemoer 1945, 

and covering in area. the Ph111ppino · Islands generally. 
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MAJOR OPINION: If tho Connission please, the Dnpdnp 

M~ssccre is r ecited in the Bill of Particulcrs No . 11. 

MAJOR KERR: If the Connission plense 2 this Inter­

pretor hns not boon previous ly sworn. I uould like t_o swonr 

. her a t this tine. 

(Interpreter Consol ndo Milt.n Luilontac. wns s ,mrn ns 

nn Interpret er.) 

NATIVIDAD LOPEZ BORINAGA 

celled ~s ~ witness on bchc.lf of the .Prosecution, being first 

duly sworn vms exnnined cm~ t estified r-.s follm1s, through 

Interpretor Lunontnd, vnth Interpreter Zosc ncting ns 

"check" Interpreter: 

DIRECT EXJJ!INATION 

Q (By Mnjor Opinion) Plonse sto.te your naoe . 

A Natividnd Lopoz Borinngn . 

Q Your o.gc? 

J. 24 yenrs ol d . 

Q Your cddr 
-
ess? 

A It is Snn Ju{'.ll, Pilar, Penson Islnnd . 

GENERAL REYNOLDS: Tho Int er pr eter nust t clk louder • 

. Q (By Mn j or Opinion) V!here did you live on 29 

Decenbcr, 1944? 

A In the Bnrrio of Dnpdnp. 

Q The b nrrio of whnt r.nmicipnli ty1 • 
A In tho famicipnlity of Pilnr . 

Q Vlho.t t own? 

A In the Province of Cebu. 

Q Where is the Municipnlity of Pilar located? 

A In tho Province . of Cebu. 
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Q· Is it located on an . island? 

A It is an island. 

. Q 

• A 

What is the name 

Ponson Island. 

of the islsnd? 

Q 

h 

·noes 

Yes. 
it oelong .to any group of islands? 

Q What is the name of that group or islands? 

A Camotes Islands • 

Q 
. 

. You say you were living in Dapdap on 29 December 1944. 

In the morning ot that day about 9 o'clock wher wer you? 

A I was in Dapdap on that very date. At around 9 o'clock 

in the morning the Japanese arrived. 

Q Where were you when the Japanes e arrived? 

A I was in my home . 

Q Now , how many Japanese arrived at Dapdap that morning? 

A They- must be around one hundred . 

Q What did the Japanese do when they arrived the t 

morning? 

A When they arrived in Dapdap they osked for coconuts. 

Q To whom did they ask for coconuts? 

A From Emilio Angus and ·sofio Itaas, they asked from 

them. 

Q· Were they given the coconuts they are asking for? 

A They were given coconuts. 

Q After awhile what happened? 

A After they have eaten the coconuts we were told to 

go to the Plaza and to be asked where the three Americans 

were. 

Q Who told you to assemble at ~he· Plaza? 
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4 · The Japanese ordered, they told Emilio Angus and 
' 

Sofio Itaas to let the civilians assembie in the Plaza . . 

becaus~ they will be given a pass. -. 

Q Did you go to the Plaza? 

A · I was forced to go there because tf · we won't w~ Will 

be killed, shot · to death. 

Q Who told you you will be killed ff you don't? 

A It was through the order of the Japanese given to 

~ofio Itaas and Emilio ingus . 

ClPTAIN REEL: Will you read tho answer? .. 
(Answer read) 

Q (By Major Opinion) Did you go to the Plaza as 

ordered? 

A Yes, I went. 

Q How many of the members of your family went to the 

Plaza? 

A we were seven in the family. 

Q Who were they? 

A Hilarion Borinaga , Fre.ncisco Borinaga, Florencio 

Borinaga , Salustiano Borinaga, Romualdo Borinaga, and 

N~tividad Borinaga. 

Q When you arrived at the Plaza wer e there people 

assembled? 

J-. There were so many people. 

Q How many people were there, more or less? 

A We must be around two hundred people. 

Q .Did anything happen while you were in the Plaza? 

A From the Plaza we were ordered to march to the church. 

Q What church? 
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A Dapdap Church. 

Q Why wer~ you order~d to go into the church? 

lo We wer.e ordered to go to the church because we will 

· be giv~ pass in order thElt the .Japa~ese · Will .- not molest us. 
. J 

Q · Was there any planes. flying overhead while.. you were 

at the Plaza? 

A There were airplanes, American airplanes. 

Q as that the reason why you were ordered to assemble 

in the church? 

A Yes. 

Q Now, how many people enter ed the church? 

A According to my own calculation, the people there 

must be around three hundred. 

Q Now, where were the Japanese when you were ord red 

inside the church? 

A The two Japanese were stationed in front of the 

church while the others went around the church. 

Q How many doors wer e tnere in the church? 

A There are four doors. 

Q Were these doors guarded? 

A There were guards at each door. 

Q Who were they, Japanese? 

A They were all Japanese soldiers. 

Q Were there machine guns there? 

A They have machine guns. 

Q Did they have an officer with them? 

A There was one officer who sat near the altar of 

the church; he was. on the altar near the center of the 

church. 
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Q . That .Japanese offia,er who was sitting oli t}'\e al,tar 

near the center, did he add~ess the people assembled in the 

church? 

·A Yes. 
-·· 

Q Wha.t ·did he say? 
J 

A !t was· spoken -1n the Engl;sh and transla_ted by Sof1o 

Itaas in our language. 

Q What was that translation made? 
-

A \l<'e were asked the whereabouts of the three Americans 

who arrived in Dapaap. 

Q What else? 

·A We are searching, they said, for them , but we have 

not seen those three Amer.icans. 

Q Any further questions made by the Japanese which 

was translated by Sofio Itaas? 

A No more. 

Q How long did you stay at the church? 

A "f'e were almos't three hours. 

.. Q Were you allowed to go out from the church? 

A We were allowed to go out . 

Q Who asked for the permission of the Japanes e to go 

out? 

' A It was Sofio Itaas who asked for the permission to 

go out. 

Q Who is this Sofio Itaas anyway? 

A My neighbor. 

Q Does he speak English? 

A He knows English language. 

Q And at that time was he acting as an interpreter 
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for the Japanese orri.cer? .. 
A On that very clay he was just. an in' ·terpreter for 

I 

the Japanese to the civilians. 

Q · By whom was he employed? . 
. . 

A He asked to be th~ interpreiter;-. He .already asked 

to be the interpreter. 

Q When Sofio Itaas aske4 the pe.rmission of_the Japanese 

to go out, were yo~ allowed to go out all at once? 

A We were allowed but we were told to line up one by 

one. 

Q · Where were you lined up? Inside the church? 

A We were told to line up outside the church and 

because there were so many people I was inside the church. 

Q Now, did anything happen while you were going out? 

A -Ther.e ·was something happened. 

Q Were these people allowed. to go out by groups or 

altogether at once? 

A One family from the rest. One f amily at a time• 
.__ 

Q Do you know the families that wer e allowed to go 

out? 

A ,I do not know because I was there inside the church. 

Q· Now, do you know what happened to those people who 

were allowed to go out by families? 

A The first family that went out I -did not know yet 

what happened to them because they were so far from me. 

Q Please proceed. 

A When there were so many families who went out already 

that was the very _time that I know what happened to them. 

Q What did you know? 
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A Isa~ a person bleeding. 

Q Where ,res that person bleeding? 

A I saw already blood bleeding through the floor. 

_Q· Where did ·that blood come from? 

A It ·came f'ro~ ~he house ,of Angus • . · 

Q How tar was the house ot ·Ang~s · from the place where 

you were? 

A It must be around 20 meters troll\ the church. 

.. Q Where did you see tha~ blood flow? 

A From the floor because it was Just 1n· front of me. 

Q Did you see any person bleeding? 

A No, because the house was closed. 

Q When you say there was blood on the floor , what did 

you suspect? 

CtPTlIN REEL: Just a minute. Could we have the 

question read back? 

(Question r ead) 

C/1PTJ\IN REEL: We will object to that.·-
GENERlL REYNOLDS: The objection is sustained. 

Q · (By Major Opinion) What happened after you saw the 

blood? 

A The people were all machine-gunned and those who 

were not able to stand up immediately were bayoneted. 

Q Just a minute, please. You said ~e people were 

allowed to go out of the church. How many people more or 

less were to go to the church or went out of the church? 

A . If the people inside would be divided into three 

parts, two-thirds is going out alfeady•. 

Q And how many people were left inside the church when 
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two-thirds of th~se people had already· gone out? 

~JOR OPINION: Will you read the question?. 

(Question read) 

-THE WITNESS : lt must be around three hundred left. 

Q ~By Major Opinion_) . You said. bef.ore that there -were 

t~ee hundred persons assembled in the church who were 

ordered, some of them were allowed to ·go out . Now, ·how 

would you explain that if two-thirds of these peoplo, or 

two hundred of them had gone out, _still the;o Jould reiiiain 

inside the. church three hundred? 

A I asked -- those l eft were around , maybe; one hundred 

people. 

Q Where were you? ere you .with the people that were 

left inside the church or with the people that had already 

gone out of the church? 

A I was with the people who were left ·in the church. 

Q Now , please tell the Co1DI:'lission wh t happened with 

the people ~nside tho church.. ......_ 

A We were all bayoneted. 

Q . By whom? 

A By two Japanese soldiers. 

Q You yourself, did you r eceive eny bayonet wounds? 

11· I was bayoneted on my l eft back to my breast, .reach-

ing the child which I was holding. 

Q Would you say the bayonet went through your body? 

A Yes. · 

Q · You have shown that the bayonet came out of your 

right chest and the bayonet having pierced on the bac~ of 

your body. You say your baby was also touched by _the 
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bayo!),et? 

A Yes. I placed the child down and then I covered 

the child with my body_. 

, Q What -did you do in addition to covering the child? 
'· 

A ·- . ! ' laid down to cover the child which I was covering. 

Q Would you say you covered tbe b9dy or.·your small 
J 

child? 

A I covered my child with my body. 

Q While you were at the church did you .receive any 

wounds or any b yonet wounds? 

A It was the only one Ir ceived. 

Q ~nd did the Japanos e approach you 1hilo -you ore 1n 

that position, lying down? 

A The Japanes e appr oached me but becaus e they believed 

I was alroady doad they went away . 

Q How long did you stay in thAt church? 

A I could not r emember haw I stayed, how long I stayed 

inside the church, providing that I went out ar ound; 

o 'clock in the afternoon . 

Q l1'here was your husband when you went out of the 

church?. 

l While th e Japanes e wer e machine~gunning those people 

from out of' the church my husband was able to escape w1 th 

my eldest son. 

Q After you had gone out of tho church where did you 

go? 

A I crawled, I .went to the swamps. 

Q · How far was it from the church? 

A It must be around a })alf a kilomet er. 
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Q How ab6ut your daughter? 
' . 

A I was-taking hor with me. 

Q Now, w~t did you ·do in the swamp? 

A I am resting because ot ·the pain I am s ~faring in 

my back. 

Q Now, how long did ·you .stay in .the s'wamp? 

A It was not only hou,rs I stayed .th.ere ; r stayed about 

two days because I went out Monday morning already wh n 

the bodies of the dead was laying there. 

Q You say you went to the swamp about; o 'tlock 'that 

afternoon. Do you r emem~er what day that was? 

A It was Friday afternoon, five o 'clock. • 

Q And you came out or l eft the swamp on onday 

morning. Now, when you went out of the church did you s e 

any dead bodies around the church? 

A I saw many • . 

Q Where wer e these bodies found? 

A Outside of the church; some were tied up in the ..._ 

coconut trees. 

Q Were there any dead bodies inside the church? . 

A There were also many. dead bodies inside the church 

when I left. 

Q How ~any dead bodies were there, more or less? 

A I ·could not count them but more or less they must 

be around sixty. 

Q And outside of the cnurch or near tho doors of the 

church was there dead bodies, too? 

. A There were so~e dead bodies outside of the church 

near the door. 
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Q Would you be able to state the number, more or less? 

A I could not count them ~ut there wer.e many. 

Q Whore di~ y~u iO when you left the swamp on o~day 

morning? 

.A I went to the Barr.io o~. San. Jual).. 

·Q How far was it? 

A It must be around four kilometers. 

·Q About What time did you er.rive at San Juan? 

A The night of Monday. 

Q· Is that Barrio or San Juan w1 thin the juri diction 

of P1.lar, also? 

A -~es, it is the Barrio of Pilar. 

Q On your way from the Barrio to tho swamp, did you 

see dead bodies? 

A I saw many bodies. 

Q Wher e were these bod~es found? 

A ·I saw these bodies in the swamps with their eyes 

blindfolded •. 
'--. 

Q About the houses, were there any bodies there? 

·A Yes, I saw a houseful of dead bodies. 

Q Could you identify and name, if you are abl e to 

identify the dead bodies you found? 

A Yes, I can tell you. 

Q Will you please name them? 

A It was one by the · name of DAniel Lambot. 

Q Who else? 

A It was only one house whom I saw that was full of 

dead bodies; the other houses was closed. 

Q Who else? Can you remember some more? 
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A , I could nention those peo~le whoo I sc.w dead. 

Antonio J o.yo ; Rosa~io BEl.ninago a.nd Ans elnc.. Bnninago . Thos e 

ore the only ones whora I lmow e.re dead , _c.nong the dea.d. 

Q_ Please tell ·the C~I::lr.lission ns t o how na.ny dead 
. 

bodies, nore or . less, you wer e able t o find i nside · the ·. 

church, outside the church, and on your w~y _t o t h~ Barrio 

of s~.n Junn; nore or l ess, how nc.ny deaa bod1.es? 

A Fron the church t ony wny to t he swa.np the dead 

bodies whon I s nw , l!Ccor di ng t o ny O\m cc.l culations- , rrust 
·, 

be nr ound three hundr ed bodies. 

Q Fron the s11c.np to Sc.n Juc.n ther e trus t be around 

one hundr ed? 

/. Yes • . 

Q You say thv.t you c.r e fron Pil~.. 'Con you s t nto to 

tho Connission how nr'.ny bc.rrios c.r e conpr isea. within tbo 

Pilc..r jurisdiction? 

A Yes, I know . 

Q V/111 you plec.s e t oll rrhc.t t hese: bnrrios are? 

.A Espernnzn , Dc.pdn.p, Lc.nc,.o , Cc.vdt, Sl'.n Isic.r o , nnd 

Sl'.n Junn. 

Q Now, fron the Bnrrio of Sc.n Ju en, wher e wer e you 

t .:'.ken to? 

GENERAL REYNOLDS: The Connis si on i nterrupts at this 

point. There will be c. r ecess unti l 1 : 30 this cfternoon. 

(Whereupon a. recess vms t {'._ken unt i l 1330 hours, 16 

Novenber 1<)45.) 
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lJ'TERNOON SF.sSlON 

(The trial wes resumed, pursuant to r ecess, _at .• 

1330 hours.) 

. GENERI.L REYNOLDS: The Commission is in ·session. 

Proceed with the next order of business; 

JUJOR_KERR: All members of the Commission are ' 

present. The Accused and hi·s Defense ·: Counsel ar e . present: 

At this time the Chief Interpreter desires to address the 

Commission. 

CO~DER· BI.RTLETT i F\ll"ther examination ot Prosecu­

tion's Exhibit 319, 320 and 321 have _disclosed certain 

subtle variations in meaning, of which 319 contains five; 

320, seven; 321, four. 

It is recommended that a list of these am ndments 

or corrections be given to the Prosecuti on with ins~uctions 

to prepare new copies ot said translations ·incorporating 

the above changes and to substitute the new copies for 

those now in evidence . 

The Defense has been apprj zed of said proposed 

changes .and has expressed no objection. 

GENERP.L REYNOLDS: The r ecommendations of the Chief 

Interpreter will be carried into effect. 

M.l1JOR KERR: Sir, at this time I would like the 

Commission's permission to have Mr. Banuvar to sit at the 

counsel table. He is our technical adviser on Japanese 
-language niatters. We will have a iapanese witness this 

aft~rnoon and perhaps quite a few · later on and his appearance 

here will be essential. 

GENERP,L REYNOI.DS: The Commission grants the request 
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of the Prosecution. 

MJ.JOR OPINION: We will continue the examination of 

...the wit~ess we had on this morning. 

NATIVIDf.D LOPEZ BORINtGt 
. . 

the y.ri tness o~ the stand at the 'time of recess, -_ r esumed the 

stand and- furthor testified as follows: 

DIRECT EX/MINATI ON (Resumed) 

Q (By Major Opinion) Do you rCf!)anber the last 

question? 

MAJOR OPINION: Will you r ead the last question? 

(The question was read as follows: "Q Now, from 

the Barrio of San Juan, where were you taken to?") 

THE WITNESS: I went to Hilapnetan, of a place be­

longing to Baybay. 

Q Were you taken to the Baybay Hospital? 

A Yes, ·sir. 

Q Were you confined in the hospital? 

A I stayed ther e Sor around five months. 

Q. Under medical trea tment? 

A I was treated by a doctor in the Baybay Hospital. 

Q During that five months 

A During the five months' stay I was treated by the 

same doctor. 

Q While in the hospital has anyone shown you any 

photographs? 

(Question r ead) 

THE WITNESS: There was, yes. 

Q (By Major Opinion) · Would you be able to identify 

the Japanese that went to Dapdap? 
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A I know but one . because by his -~lothing. 

Q "'hat was hi_s clothing? 

A The .pants were black and the shirt was ' brown and 

the cap was also brown. · 

Q· You ·mean to say khaki shirt? ·. 

A Yes, it was khaki shirt. 

Q Was he an officer or not? 

A He was not an officer; according 

was army man. 

Q Was he carrying a saber? 

J 

•. 

to the people he 

A He was carrying with him the saber. 

Q Did he have any r evolver with him? 

A There was also a revolver. 

Q Was he wearing boots? 

A He was wearing also boots. 

Q .How about the other Japanese , wor e they s oldiers of 

the ~rmy or of the Navy? 

A Th~y belonged to the rrmy. 

Q Well, specifically, this Barrio of Hilapn tan, who 

did it belong to? 

A Yes, it belongs to the municipality of Pilar. -· 
Q How about the Barrio of Reynaldo? 

A Tha·t belongs to Pilar. 

Q How about the Barrio of San Isidro? 

A The same. 

Q How about the Barrio Esperanza? 

A The same. 

Q How about the Barrio of San Juan? 

A Yes. 
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Q Bow about the Barrio of Lanao? -

.A Yes •. 

Q How about Cawit? 

A Yes, it belongs to Pilar. 

Q - And Hilapnetan, how -abo~t that? 

·A Well, I am not - sure. 

MAJOR OPINION: I will have this marked Prose.cution 's 

Exhibit 330. 

(A map · was marked Prosecution 
Exhibit No. 330 for identi­
fication.) 

Q (By Major Opinion) Showing you thi_s Pr osecution ' s 

Exhibit 330, please ·s t at a to the Co ission if you ·know it? 

A Yes, I can t ell. 

Q This E.xhtbi t No. 330 purports to bo an over-lay of 

the orig1na~ map and there ar e certain islands call d 

Camotes Islands. Will you please toll th Commission what 

part is Pons on Island, wher e is t hat f ound-? 

A I can t ell, yes. 

Q t 'i.11 you do so? 

A This is Penson Island (indica ting.) 

MAJOR OPINION: Sir, I off er this as Prosecution 's 

Exhibit No . 330. 

GENERt L REYNOIDS: Thar~ being no obj ection, it is 

accepted · into evidence. 

(Pros ecution Exhibit No. 330 
was r eceiv~d in evidence.) · 

Q (By Major Opinion) You say whil~you were in the 

hospital you were shown some phptographs? 

A Yes • . 
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. · (A. photogreph waa ~ked } 
Prosecutio~ Exhibit No. 331 
for 1dentincnt1on.) 

• • • I 

Q . · (By )(njor Opinion) Will you plense s,tate it you 
-.; 

know this photogrnph :which 1s tll'.rked .ns Proseout1on's ~ 
' 

J . 
A Yes, -I co.n ·tell. ·. 

Q !hrlt do~s that plnce· indicate? 

A · Th1s 1s the inside or tbe church. 

Q. o:r- Detpdap? 

-A or D~pdnp, yes. 

Q There ere cortnin dea.d bodio sho m in th1 , EXbibit 

331, would you be nble to identify l'JlY' of then? 

A I ean tell t wo bodies. 

Q Ccn you nl'.oo theo? 

A This one is Picong. 

Q The one thnt 1s nee.r ost to you is ec.lled incong?.. . 
1. The body f'nr rron the ·door • 

Q Hov4 about the other one \Vhioh you sn1d you kne~, 
'--
whnt 1s toot? 

' A The body is found by the door 1s I~as. 

MAJOR OPINION: We will offer this as our next 

exhibit • 

. GENERAL REYNOIDS: There be:blg no obj·ection, it ia 

accepted into evi.dence. 
. 

(Prosecution Exhibit No. 331· 
for 1dent1.ficat1on wns 
received in evidence.) 

MAJOR OPINION: We will mnrk this as Prosecution's 

Exhibit No. 332. 
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(:. photogr op~ wns r.1nrkcd 
Pros ocu.t1 on E:xhibi t No. 332 
tor idontific~tion.) 

Q (By 11a_jor Opinion) chowing you Prosecuti_on•s 
. ' 

Exhibit 332, will you _pleP~e tell us if you know tho place 

indic t od there? · 

A Yes, I know. 

Q What is thn t? 

A T t is a place e t the beck of the church where I 

pnssed when I w s going t o tho swanps. 

Q Is th~t in the Bnrri o of Dnpdnp? 

Ii Yes, it is in tho Barrio of D pdr. p . 

l.r I JOR OPINION: Sir, I offer this photogr ph into 

evidence . 

GE i'SR L REYNOLDS: There being n0 objection, it is 

ccepted into evidence. 

(Pros ocution Exl1b1t o . 332 
f or ident1fic~tion wns 
r ec ivod in ovidonce .) 

M/,JOR OPINION: Will you n~rk this 333 f or 
-identification? 

(:. phot ogr ,"ph , l'.' S lll rked 
Prosocuti ~n xhibit o. 333 
f or id0ntific ntion.) 

Q (By Mojor Opinion) Ple~se see· this Pr osccu ti on' s 

Exhibit 333 r.nd t el 1 the Conr:is sion if you know it • 

. A Yes, I cnn tell, 

Q hat is it? 

b The pl~ce called Borinaza. 

Q Is thnt one of the shacks which you sow os you went 

out of the church going towards Bnrrio can Junn? 

A Yes • 

• 
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FAJOR -OPINION: We m.11 ofter th1$ into evidence. 

GENSR/t REYNOLDS: There being no objection, it 

is accepted . into evidence. 

(Prosocuti l'.>n Exhib1 t No. 33·3 
for idontificrtion was 

..- recoivod in ovid~nce.)
' 

"J.JOR OPINION: 111 you n rk this Prosecuti on's 

Exhibit 334?·· 

(h photogrrph ~s ~a rk d 
Pros ocu tion E:xhibi t No. 334 
f or identific~tion.) 

Q (By njor Opinion) Showing you Pros cu i on's 

Exhibit 334, will you ple .so stat e t th Co r.1ss1on i f 

you know th .t house? 

A Yes, I know it . 

Q Whoso house 1s the. t? 

A Tho:>. t 1s the hous o f /,lbin • 

Q HtlVO you passed in front or th t? 

I , Yes, I passed this hous o whon I .. S ing to San 

Juan. 
'--
Q This Exhibit 334 purports t o show ? btg pilo of 

I 

bodies. Did you see tho bodies whon you .went tow .rds your 

barrio? 

l I saw all these persons. ThAt 1s why I eo crying 

now. 

... Ml.JOR OPINION: Sir, we 0ffer this AS part .of our 

evidence. 

GENER;,L REYNOLDS: ,111 ·the r eporter ploE1s0 read 

the last enswer? 

(lmswer read) 
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GENER! L REYNO~ : Ther,e being ~ -obj ccti~n , the · 

docur:iont · or th e ph0togr.flph is a ccepted into ev1d~ncc ~ 

(Prosocut10n Exhibit No . 334 
f or idcnt1fic .t1on w s­
rocei~ d 1n evidence .) 

--- VUJOR OPINION: 1:1111 you o Tk this Prosocution 's 

- Exhi,b~ t · 335 for·- 1dontif1cat1on? 

-· (A ,photogr eph· "es r:. rkod . 
P;ros ceut1 n Exhibit No , .335" 
for 1dentitivet1on.) 

Q (By Ma jor 0pin1on) Showing y u this Pros ~oution•s 

Exhibit 335' t w111 lQu plecse st t e t th C l!l .iss1on 1f you 

kno , !t? 

A I know it . 

Q "IM t is that door th e? 

t This ·1s the door of tho church ~t the ·bpck nf which 
{ 

I was thor e • 

. Q Ther e 1s a body lying just i n front f thAt door, 

do y0u know whose body w .s thPt? 

ll I know this b()dy t o qe the body of I tons. I have 

given hin a cup of wa t er. 
' l~/. JOR OPINIO?J: ;<10 offer this , s p£1r t of our 

evidonce . 
.• 

GENER/,L REYNOLDS: Ther e boing no ob j ection , it is 

~ccepted .into evidence . · 

( Prosecution l-!Xhibi t No. -335' 
for ' idontific~tion w~s 
r ece-ived in evidence .) · 

l ~AJOR OPINION: vi1 11 you orrk this Prosecution's 

Exhibi t No . 336 for identificntion? 
"' 

( A J?hotogrnph was rJfl,rked 
Prosecution Exhibit .No . 336 
f or id~ntifi_c r tion.) 
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V 
Q · {By Hojor Opinion) Showing y.)u this ,xhibi t 336, 

willy u plecs e · st~to if you know it? 

Yes , I know it . 

Q Iha t is ttw t? 
J

A I pcssed_this plnce "hon· ~ w.,s __ g ing to <"'on Juon. 

l!J JO~ OPI.NION: I of.fe r _it_, s;r, : · s prrt. ot our 

evidence . 

GENER/ L R~YNOLDS: Thero bing no obj cti n, it is 

· a ccepted into ovidonce . 

(Pr -:> s ocuti n Exhi it No . 336 
f or idon ific tion s 
r oco1ved in . vid nee .) 

. JOR OPINIO r 111 you r.i rk th s s ho ne xt 

exhibit?-

( t phot og nph w s nPrkod 
Pros ecution xhibi o . 337 
f or idcnti fic ~tion . ) 

Q (By i•ajor Opinion) Showing yo.u this Pros ocution ' s 

Exhibit 337, will you ploas e stnt t 1 ho C sion if 

you' know thnt ploco? 

A Yes, I knrm it . 
. 

Q Thero appears in this phot 0gr ph t o b . , n ti ed 

t o tr c . Did you hcpp n t o 1 r- rn iho tht'. t , ..n wns? . 
!. Yes, I fully know hin by th·~ nnt!e '"I f Mor l os • 

J.1 .JOR OPINION: 11 'e 0ffcr this s p rt 
.I 

of -,ur 

evidence . 
. 

GENER:L REYNOLDS: There being no o·bj octi rm, it is 

nccoptcd in evidence. 

(Pros ecuti n F-xhibit H1 . 337 
for identificntion us 
received in ovidcnco.) 

Ml!JOR OPINION: Thn t is oll. 

c rPT/ IN REEL : No ~uesti ons. 0-!i tnoss excused) 
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FABIANA MORELOS 

cclloc ns a witness on behr.11' of the Prosecution, being 
. . . 

first duly sworn through Interpreter Lur.i('\nte.d c.s exon1ned 

nn~ testified through Into~preter Lunonto.d cs follow~, with 
. . .-

Interpreter Zoso. ncting as "c~ock" 1nterpr~ter: 

DIRECT EXAMINATION 
-

Q _(By Mc.jor Opinion) Stt'.te your ncoo end ego . 

A F~b1nnn !orelos . ·36. Mc.rried . Sen Junn, Pilar. 

Q .At the ·presont tin where o y u r eside? 

A So.n J~n, Pil.c.r . 

Q Were you living 1n the Barrio of Do.pd~p on Deco b r 

29', 1943? 

J. Yes, I live in Dl'~pdap . 

~ Did you soo J c.pnnese soldiers in t hat pl.nco? 

1~ There were J t1.pt-.nose soldiers . 

Q Uero you tclton t o th plnzc? 

1. I was brought t o tho plc.zn. 

Q , \'.'hile you were in th plnza, did y0u hecr c. plnne? · 

A There ,10.s • 

Q \'lore you to.ken nfterwc.rd t o the Dnp o.p Church? 

h I was brought t o the Church of Dnpdc.p . 

Q How ncny were you ct the church? 

A There were ncny . 

Q \'./ho.t did you do inside the church? 

A We were kept in the church. We did nothing. 

Q By ,vhon were you kept? 

A The Jo.pnnese. 

Q \Tho ordered you to go inside the church? 

A The Jo.panese soldiers • 

• 
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Q VIhilc you ·1e3:o ·1ns·1a.e. the church hr.s ::my JE:'.prmese 

::d,:tr e s see. ~:0 t he people? 
.... 

A There- wo.s . · 
. . 

Q Were you nllo,ved -· to · get . out from the church',' 
- . . . ' 

A -We vrere r.llowod t o go ·· out • 

Q TI111 you plense stet ~ t o the Coooi~sion, in your b,vn 

1:-.nguage and yery. briefly, cs t o ,·1hnt hr.pp nod ~ft orward? 

:.'.. · I cnn tell; yes, I con t ll . 

Q ?lecse stnt e . 

A We wer e brought to th swnops. ·ihon we nr-ri\rod in 

the swv.ops wo wero t1od up . V/(. w.:irc _tio :p in th".:l SW!\~p~ •. 

I ·,ms struck by tho s .bcr, then I wcs thrown t o th riv • 

I \ ~s thnr o in the r ivor . I thou r7ht I ms d cid . / 11 1 y . 

:,.i1~.l .r em wer e r.11 denc'. and killed . 

~ Y,::iu nenn t o s r.y· they ,1erc ~12 ~~11:.c,:'i' 

A ~11 killod . 

9 By hon? 
·-- A The J nponese sol 11ors . 

Q How nony nenbors of your f c:iily wer killed? 

A Seven . 

Q Who wor o they? 

A Mc.rcelin.:i . 

Q Vlh£,. t vms he t c y ou? 

A A t irl . 

Q W~ s sho r olnte~ t o y ou ? 

A My drughter. 

Q How ol d was she? 

A 22 years ol d . 

Q Who else? 
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A Annstncio Morelos . 

Q V/ho.t wns he to you? . 

A My ·son. · 

Q Who e lse? 

A Epifo.nio .Morelos , ny s9ri. 

Q Hov, olcl vms he? 

16 years. old. Epi!~.nio , 15 ~yccrs old. 

Q '1c.s h r elc.t cd. t o you? 

A Uy son Gregorio Mor el os, ny son. 

Q Hon old was he? 

A 5 yocrs old • 

. Q Tho else? 

.A tluroc. . 

C! Phllt wns he to you? 

A My clrught cr. 

Q How old wo.s she? 

A 3 years old . 

Q V/ho elso? 

J... Mario . 

Q What Wlls he to you? 

A My son. 

Q Ho •., old vrns he? 

2 years old. 

Q ·1ho else? 

A My father. 

Q V. ho.t ner.10? 

A Quintin. 

Q Mor elos? 

h Quintin Morelos. 
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Q Now, wer e ~11 or thos e per s ons you M vc jus t oen-

t i oned cooper s o~ ycur f l"nily? 

A These r.r e e l l. 

Q !erG they ·~ll k1lled1 
' . 

A· They wer e c-.11 _killed . ·. 

Q Hov r.bout_ you? \7er 9 yo~ , ounde ? 
. . 

A 1 c,.n ilounded , I h r.v o been riounded . 

Q Hov, or.ny w ds di d you suste i n? 
. 

iL Seven v ou.rxls . 

Q iher e a. i d you r eceive these uounds ? 

(Th ,1itnos s indicc.t ed vc.ri cus por tions· of her body . ) 

INTERPRETER LUllONTJ.D : Loft c.nc. r i gh t br c.st of 

l eft fr.ont·, right br est, three r,ound s c.t t h e.. back. 

Q (By Unj or Opinion) '/h r e wcr you ,1hon you n r 

,oundod? 

. A I wes in tho swanp . 

Q rlor c you with t hese nenbor s of your f "' ily wh o \/Cr e 

k i-:ll ed? 

A I vms wi th then . 

Q Did y s ee how they wer e killed? 

1. I s aw; 

Q Vlho wns v,ounded fi r st? 

A I Yms t he f irst t o be wounded . 

Q Wher e wer e you when your y ung cst s en rms wounded? 

A I vms hol c.i ng t he baby when the beby wr.s wounded . 

Q And when you wer e w0unded whc. t hc.ppened t o t he baby? 

A He W~ S killed . 

Q Why? Wns he e.1--so struck by t he b~yonet? 
I 

A He wes b~yoneted . 
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v 
Q Nm1, do you knon Y:hl'.t j!r-.s done uith your fr. ther, 

Quintin hlo~clos? 

A I knovr . 

Q Fhr.t •,:ns done _with hit1? 
. . 

A . He ,w.s bo.yonotod . 

Q By whoo? 

A Tho J~pc.nciso . 

Q Shor,ing y~u this Prosecution Exhibit 337, in , .hich 

ther e c.ppoc.rs a. ~en tied to n 'troc , do you kno\7 hl'.t mm? 

J. Yes, I do. 

Q Hho ,ms .he? 

J. Uy f~thcr. 

l!l~JOR OPINION: Tht:'.t is c.11, sir . 

c '.PT/.nl REI;L: fo questions . 

(Y.' itnoss excused . ) 
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• 

W.JOR ·OPINION:- Mnrk this for ·1dont1tient1on, plcnse . 

(Sta tement of Teotiln Gorcla 
was marked Prosecution . 
Exhibit No. 338 tor idcnti­
ticntion.) 

MAJOR OPINION: ·Si"r, ,1 : oft ~ ns n · pnrt of our ovi­

dcnco as Prosocution ·Exhtb1t No . 338 ' sworn st .tcmont 

of T~ofiln Gorcln. 

GENERAL REYNOLDS: Tho. copy giv ·n t o the;. Commission 

hl'.s no ovidonco tt.int it 1s ..n of'fidnvit. Th r ar c 0 

p gos. How mnny p gos hovo you? 

Y:.JOR OPINION: There nr c - t\10 pag s hero , sir. 

GENERAL REYNOLDS s Lot m s o th originr.l . 

The documont is not pr operly nu h nticatod nnd c nnot 

be ·,ccoptod. 

MAJOR OP:i:NION: We may oxpll'.in thn , sir , if you 

pleas. 

If the Commission plonsc. , I ~ill xplain , sir. This 

part of our r ocor1, sir, was tho fir ~ s t ak n up for 
'-

invcstigr.tion by the ·:.~ Crim ·s Brn.nc.:h n!ld t hoy I r just 
' all m~do by pngos chron~logicnlly wit houts p r n~ing on 

stnt cmont fro ~ ~nothcr ~t ntomont. But , honcvcr, t th 

end of the lo.st po.:;c.. of the: investigation r cord they h11v 

been properly certifi ed , sir. 

GENER:.L REYNOLDS: In 1ts pr esent form the. Commission 

doclin~s to r Gcoive: tho exhibit in ovidcncc . 

MhJOR OPINION: M~rk this for idontificat1on, plcnsc. 

(Copy of 1nvcstigntion of 
c1v1li n mnssacro nt Dnpo,np,
Ponson Islruid, Comotos Islnnds,
Cebu Province , 29 Dcc0mbor 
1944 uas mnrkcd Prosecution 
EXhibit No. 339 for idonti~ 
ficntion.).. 
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MAJOR OPINION: Vfo offer o.s pc._rt of our. evidence 

this Prosecution Exhibit No . 339. 

GENERAL REYNOLDS: In view of th& l engtjl ot . ~ho· 
\ 

docuncnt the Defense is cccordcd tioe suf'ficient t o con-

p~ete c ~t~dy ot it, and tho bett er iiil be considered 

t oaorr°'-, corning . 
' MAJOR OPINION: Mnrk this f or ident1t1cnt1on, pleas . 

-(Copy of r eport of '!or Crines 
Br anch on investigation of 
nlleged rrurdor of Filipino
civilinns ct Dcpdcp Ponson 
Islcnd, Ceoot es Islcnds ,
Cebu Province , 29 Dec nb r 
1944 w s rr.rkod Prosecution 
Exhibit No. 340 f or identi­
fict1tion.) 

UAJOR OPINION: We offor this c.s pert of ur ovido1!,co, 

n~ 1ely , Prosecution Exhibit 340 . 

GENERAL REYNOLDS: In vien of th length of tho docu­

ncnt tho Defense is accor ded sufficient tine t o nnke c studr 

of it. It uill bo considered t onorrow norning . 

IIAJOR OPINION: For the recor d , sir , we nould like 

t c stc.te thct Exhibit 339 is the invostigction conducted 

by the investigating officer of USAFFE on orders received 

6 Mnrch 1945. 

That's ell, sir . That concludes our evidence , if 

the Cormission please . 

·Junnit o Alioes. 

JUAN ITO ALIMES 

called as c witness on behnlf of the Prosecution , being 

first duly sworn, WC'. s exru:iined c>.nd test.ified as follows 
,

through Interprete_r Lunontca, with Interpreter Zosn noting 

as 11 check11 interpreter: 
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DIRECT EXAMINATION 

MAJOR OPINION: This case, sir, relates to the burning 

or Barrio Nan-aipil in Mountain Province e,.nd the murder ot 
. . . . -.. -· . 

' ' 

· eight civilians and the wounding of ·others at Titig Mountain, 
I •, 

Supplemental Bill of Ps!ticulars ~os. 114 and 115. 

Q (By Major Opinion) If the Commission please, ple se 

stat~ your name, age and .other personal circumstances. 

A -Juanito --

GENmAL REYNOLDS: The witness must talk louder. 

A (continuing) Juanita Al1mes. 29 years old. -My 

residence, Luneta Hill, Baguio, Mountain Provine • 

Q (By Major. Opinion) E rly in the morning or 15' April 

1945' where wore you? 
. 

A I was in Pacda . 

Q Wpat is that "Pacda 11? 

A It is th~ barrio of Mankayan, Mountain r rovince . 

Q Did'--You l eave Pacda that morn1ng1 

A Yes. I started from Pacda. 

Q Were you alone or accompanied? 

A I had companions. We were seven in all. 

Q Where did you go from Pacda? 

A We are going to Nanipil . 

Q What is that "Nanipil11? 

A It is the barrio of Mankayan, Mountain Province. 

Q At what time was that, more or less, when you left 

Pacda for Nanipil? 

A It was very -early 1~ the morning. 

Q Did -you arrive at Nanipil? 

A No. Wa did ·not reach 
\ 

Nanipil on that date. 
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. . 
Q Why? 

A No, because we reached the mountain of Gadagad and 

we met Japanese soldiers. 
' . 

Q How many Japanese sol~iers -did _you-meet?.-

A In my own calculation they must be aroum one thousand 

Japanese soldiers. 

Q What did the Japanese soldiers do with you? 

A We were tied up by the Japanese soldiers. 

Q All of you seven? 

A We seven. 

Q What happened after that? 

A We were asked to t ell where the guorrillas are. That 

was the only question ·by the question t o ask~ 

Q What answer did you give to that question? 

A I said "I do not know". 

Q What did- the Japanese do with you? 

A I was boxed and slapped many times . 
'-.. 

Q How about your companions? Wor they boxed and 

slapped, · too? 

\ 
A Yes. My companions were also slapped. 

Q What happened after a while? 

A From there we were brought· to the trees and tied. 

Q By whom? 

A The Japanese soldiers. 

Q What happened after a while? 

Please tell him to speak a little bit louder. 

A We were -- Again we were asked by the same 

question to tell them where the guerrillas are. 

Q How long did you remain tied to the trees? 
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A .In my own calculation it must be around one .. hour we 

were tied. 
. 

Q You say that _you_were r ~leased rrom the trees? 

· A Aft~r the~_slapped-a~ bo~ed us . we were untied. 
. . 

-· Q Completely unt1Et d? 

A We were just untied from the tree but our hands were 

still tied. -

Q Now, please proceed. Tell in your own languag, in 
. 

your own way of t elling, what happened . 

A We started tor Nanipil with our carloads. Our hands 

One of our hands -- One of our hands w s ti d 1th 

the. ha'nds ot the other, And then wh n we were near the 

barrio of Nanipil we were ordered to stop. We spent tho 

night on thnt same Sitio. 

AL REYNOLDS: The Commission int rrupts to ask 

the Prosecution to adjust the microphone so tho interpret r 

~ has some chance of hearing the witness• stat ments. 

Q (By Major Opinion) You say that you were marched by 

the Japanese . Were the Japanese w1 th you when you were 

marched toward Nanipil? 

A (No response) 

Q How many Japanese were there? 

CAPTAIN REEL: I think that counsel asked the question 

before the witness could ans~er- the prior question. 

GENffiAL REYNOLDS: Obtain an answer to the question. 

MAJOR OPINION: Please read the question.. .. 

·(Question read) 

A The Japanese were with us. 

Q (By. Major Opinion) Now, the other question: How many 
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Japanese were there? 

A All . of them. 

Q Did you arrive at Nan1p11? 

A We ~riyed at ~anip11Apri-116, 1945. 

Q In the. morning or in· the aft.ernoon? 

A In the -m~rning. . 

Q All right. Pleas state to the Commission what 
(happened. 

A ' They machine-gunned the houses. 

Q Who machine-gunn~d the houses? 

A The Japanese soldiers. 

Q Where were those houses machine-gunned by the Japanoae? 

A · From the mountain. 

Q Were t here houses in the jurisdiction of N nipil? 

A There were ~ny houses. 

Q And what happened after a while? Aft r they had 

machine -gunned the houses what happened? 

A Thoy put all the house·s on fire. 

Q How many hous es were set fire? 

A In my own calculation there were aroond 30 houses. 

Q Where were you whon the Japanese set fire to those 

houses? 

A I was behind. 

Q Could you see them?. 

A I saw them. 

Q What did the Japanese do with you after they have 

set afire those houses? 

A We were brought to the Titig Mountain. 

Q Where is that Titig Mountain? Within what jurisdiction? 
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A Very net1.r to Nr.nipil. . . 
Q .. No~, what hl'.ppened t-.tter c while? 

~ 

A We ~re .told _to take otf our clothes. 

Q How ·wero you n~le t~ truce oft Your cents when you Wm'e 

tied? 

A Our .. hllnds wero un:tied. 

Q Aftor they hn~e untied y u did thy tie you cgain? 

A We wore tied up gain one by one . 

Q Ylhnt hl'.ppened ntter n while? 

h Vie were brought to the cliff nna wo 10r e told to 

kneel. I let tho Jdpanoso soldiers hold PY back end o.y 

shoulder. The Jc.panoso soldior 1ho ,as ~1th snber sword 

was ct ny back. Then I uas struck by th s ·,ord. 

Q r·1th uhct? 

INTERPRETER LUUONT®: \'11th tho sword. 

w~JOR OPINION: Ask the witness . 

(Tro.nslcted by Intorprotor Lunontad) 

· Upon ey nock. I was struck on ny neck an ·thon I fell 

on the precipice. I hec'rc1 the voices of ~ corJpcnions vrho 

·were dying . 

Q (By Mnjor Opinion) Vlere you t'.blo t o identify the 

persons whose voicos you heard? 

A They were nixed up. 

Q Was there any wont:'. w1 th you? 

A There· wns ono woman. 

Q \'lho.t wa.s her ru:u:1e? 

A Soledad Ranos. 

Q Did you hear her voice while you were on the place 

where you have fallen down? 



.-A I heard her voice. 

Q l'l~a$e proceed • . 

A I tr1.ed to untie my· hands and then it was at last untied 

up. 
J 

Q Who untied you? 

A I alone . 

Q All right. Proceed. 

A I crawled down to the lowland. There I st yed thr 

days 1n the lowland. Then I tried to er wl up ·to th c mp 

ot the natives. 

Q Proceed. 

A I stayed there three days 1n th camp ot th nativ 

w1 thou eating . 

Q Proceed. 

A On the third day I climb up to th precipice wher I 

fell. 
. 

Then I saw the bodies or my companions. 

Q Proceed. 

A Then I tried to locate the members of my family. 

Q You say that you . saw the bodies of your c~mpanions. 

Where were the bodies .~hat you round? 

A On tho precipice. 

Q Do you know who were those Japanese whose number$ were 

about one thousand? Were they Army soldiers or Navy soldiers 

or Marines? 

A I believe they were Army men. 

Q Do you know about Tiger Unit of the Japanese Army? 

A While I was recovering there I was told by my people 

that those soldier~ who tied us, who massacred us, belong 

to the· Tiger Unit~ 
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Q Do you know who was ~he commande ot that Tiger Unit? 

A I heard trom one or the Japanese soldiers cBlling _. 

"Major Saito". 

·MAJOR OPINION: You. ma:Y- cro~.s examine. 

GENERAL RE"ntOLDS~. Does the ,Dete~e ha.ve any questions? 

·CAPTAIN REE~: Yes, s1r. . 

OEN!'RAL REYNOLDS: The Commission will recess tor 

approximately ten minutes. 
-

(Short r ecess) 

GENERAL REYNOLDS: You may proceed. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Where is the Barrio Pacda with 

relation to Baguio? North, south, east or west? 

A It is in the north of Baguio. 

Q And how f ar from Baguio is it? 

A - 96 kilometers from Baguio. 

Q And when you l eft Pacda did you go north, south, o st 

or w'est? 

A To the south. 

Q And is Nanipil south of Pacda? 

A Yes. 

Q How f ar from Pacda is fcnip11? 

A Ten kilometers. 

Q Why did you leave Pacda? 

A Because I was taking with me food to Nanipil. 

Q· Were there air-raids going on at that time? 

A There was none. 

Q No shelling or bombing on the 16th of April? 

A None. 
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Q Were there gUerrilla raid~ practically every day at 

that time? 

A None. 

Q Do you know of _any gu·errilla activity 1n that rea 

1n lipril? 

A Ther.e were not?,e -except wh~n ·we lef.t Pacda. On our way 

we met the Japanese. 

Q Do you 1m<?w ot any activities in that rea in April, 

1945 by t Volckman guerrillas? 

A No. 

Q How long afte:r the 16th of April did you fir.st meet 

the AJDE: rican tro,ops? 

A It was very long time before we sec Americans. 

Q More than a week? 

A, More than one week. 

Q And where were you when the Americans first arriv d, 

when you first saw them? 

A I was in the hospital of San Gabriel. 

CAPTAIN REEL: That's all. 

MAJOR OPINION: That's all. 

(Witness excused) 
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JOHN GILLIF.s 

called as a witness on bebalt of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMJNATION 

·Q (By Major Opinion') · Please state your name. 
• t •• 

A John Gillies. .. 
Q Your age? 

A Nineteen. 

Q Where do you live? 

A Suyoe, Mankayan. 

Q Have you lived 1n .ManipU on April 15' and 16,- 194,5'? 

A i6th. Yes, sir. 

Q (Through Interpreter Albano} While you were 1n 

Manip11 has anything happened? 

A (Through Interpreter Albano} · Early in th morning · 

at fiye o'clock the Japanese raided .Manipil. 

Q What date 1as that? 

A (Without aid of the Interpreter) In the 16th. 

Q What did you mean to say, the Japanese raided Manipil? 

What do you mean by saying the Japanese raided Manipil? 

A (Through Interpreter Albano) The Japanese raided 

Manipil and burned the . houses there. 

Q How many houses were burned? 

A (Through the Interpreter) About 30 houses were .burned. · 

Q How do you know that? 

A (Without aid of the Interpreter) About 40 or 50 
I 

houses were burned. 

Q When did you leave Manipil? 

A The 16th of April. 

2510 



Q The morning or the ·afternoon? 

A In the ·morning. 

Q And when did this burning or ~ipil take place? 
. . 

A When? 

INTERPRETER .Al,BUO: He says on· the 16th or April. 

Q (By Major Q~inion) At .what time? . 

A (Through Interprater Albano) Five o'clock in the 

morning. 

Q And at what time did you leave ManipU? 

A (Through the Interpreter) At the same time . 

Q You said that the burning or the 30 houses at Manipil 

took place at five o'clock in the morning. At what time 

did you leave Manip11 on the same day? 

A On the se.me doy we leave Manipil. 

Q At what time? 

A 
-

(Through Interpreter Albano) At the very hour we left 

Manipil. 
'--

Q You mean to s&y that while t e b -us£.s of Man1p1l were 

burning you left Manipil? 

A (Without a14 .of the Interpreter) We left Yanipil • . 

Q Where did yo~ go? 

A We went to t~1e creek, one .kilometer away, to see a 

· place where we can hide ourselves. 

Q Di~ you have any companion? 

A I have a companion, yes. 

Q What was his name7 

A Macario Sap1no and family. 

Q Ho,, long did you stay in that hiding place of yours? 

A Two days. 
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Q Did ·y~u go back after awhile to Manipil? 

A We proceeded to the other place. 

Q Did you go back to Manipil afterwards? 

A One week after th~ raid we went -back to Manipil. ~ 
. . 

· Q Were' you alone, 
- ... 

or ~ere you accompanied? . ·. 
· • 

A- I was accompanied by Macario s·aJ)ino. 
. . 

Q What did you do at ·11an1pil? 

A We went to see it our things are there, and we_found 

three persons are killed by the Japanese 1n the field. 

Q Did you know..these persons? 

A I know only one person. 

Q Who was heJ 

A Alejo Pablonot. 

Q Did you see any other body? 

A The other body was the finger cut ott ot the person 

who was laying there~ 

Q Do you know this Alfonso Sunga? 

.A Yes, I know him. 

Q Did you see him also that day when you came back to 

Manipil? 

A Yes; I s·aw Alfonso. 

Q And was he dead or alive wh~n you saw him? 

A He was dead; his head was cut off. 

Q Do you know this man that I am talking about? 

A Yes, I know him. 

Q Did you see him when you came back to Manipil? 

A Yes. His head was entirely cut off. 

Q Did you know Jose Banez? 

A Yes_, I know Jose Banez. 
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Q How was he when you saw him?. 

A His h~ad was entirely cut oft. 

Q Do you know L~o Gablad? 

. A I know him. ' 

Q Did you see him when you eame back to _. Manipil? 
. . 

A Yes. His head -was entirely cut off. · 

MAJOR OPINION: That ·is all. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Did you say there was an air raid 

at Manipil? 

A · (Through Interpreter Albano) No; no, sir. 

Q Were ther.e any air raids at M:anipil? 

A None, sir . 

Q Was there any shelling at Map.ipil? 

MAJOR OPINION: I vdll object, sir. We obj~ct to this 

series of questions about shelling, sir, because we beli v 

that it is absolutely irrelevant to t he case . The mere 

fact that the., e may 'tie shelling v1ou"i.d i1ot justify the 

killing nor the b'IZ.~ning of houses . 

GENERAL RE~OLDS: The objection is not sustained. 

You ·may continue . 

CAPTAIN REEL; Read the question. 

(Question read.) 

A (Through the Interpreter) .None, sir. 

Q (By Captain Reel) Was there any guerrilla raid at 

Manipil? 

A None, sir. 

Q Did you ever hear of any guerrilla activities in .the 

vicinity of Manipil? 
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A ?{one, sir • 

. Q Did you ever .hear of the Vol\lkmo.n guerl"illas? 

A No, sir. 

' . CAPTAIN REEL: That 1s all. 

MAJOR OPINION: . The Fros~cution rests its -evidence 

. at this l)articular time. 

(iitness ex~used.) 

MAJOR OPINIONs' Sir, we would like to · request that I 

be allowed to introduae one document in connection uith the, 

previous case, tbe Dapdap case, that I overlooked among the 

other documents we have here. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

MAJOR OPINION: Will you mark this exhibit as the 

next Prosec~tion's exhibit? 

(Copy or Report ot John K. Blanch, . 
Lt. Col., JAGD, uas marked Prose­
cution Exhibit No. 341 for iden­
tification.) 

MAJOR OPINION: This exhibit, Prosecution's Exhibit 

341, is a copy of the report of Lieutenant Colonel Blanche, 
..... 

acting inspector general, uhich purports to show that he had 

received verbal orders from the commanding officer of the 

American forces deta~~ing him to onduct an investigation 

of all the facts that have taken place in connection with 

the massacre of the civilians of D~pdap . 

Particular attention, sir, is called, respectfully, 

. to Paragraph 9 of said Exhibit 341, on this page here (in­

dicating), to which there is attached a translation by the 

language officer of a captured Japanese document. These 

documents attached here are very illuminating. 
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GENERAL REYNOLDS: · You may- r~ad the pe-rtu:ient -parts . 

of the do·cument. 
. . . 

CAPTAIN REEL: The Defense has not been give?l'. a oopy 

of this document. We would · 1ike ·to see it before it ls . 

read. 

GENERAL ·REYNOLDS: In view of the ·1ength of the docu-
. . 

ment it will be considered after Defense · bas had an ·oppor-

tunity to study it, _and it may_be taken up at the beginning 

of the session tomorro• ~orning. 

MAJOR OPINIO?h Yes, sir. 

. '-
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CAPThIN PACE: If the ComJ11ission ploc.so , tho 

Prosocution is prcpD.rod to offer c.ddition~.l evidence 

on Bill of Pa.rti_culr'.rs p::-.rc.grc.ph nunbor one . 

Colonel Borbon. 

FORTUNATO :onaoN 
. . ~ ..· 

' . . J 

·cnllod ·as n '\71 tncss on bt~t.lf of t-h0 ,Pros~cution, being 
. . 

first duly sworn, vms oxcr inod r.nd t estified ·t:'.s foll0\'1s:.· . .,.. 

DIRECT ~ XJ lIJiNrION . 

Q (By c ~ptc.in Paco) Give your n~no, plocso . 

A Fqrtunnto Borbon. 

Q Aro you c rncnbor of tho Philippine Ary? 

Yos, sir . 

Q ·!hc.t is your r ,mk, sir? 

A · Colonel ot the Philippine Arny. 

Q f.'hnt is your present c-.ssig cnt? 

A I c.n the, i.cting Provincinl Go:vornor of l'.tnngns 

Province . 

Q Nor,, prior to thct ) nhon tho J c,.pc.nes cCUJC to th 

Philipp:tnos, Yrhoro ncr o you then? 

-A I vms in Cobu City, in 1941 c.nd 1942. 

Q \7hnt mis your c.ssignnont then? 
, • . 

A I Y:£1.s corntmriding tho 83rd Info.ntry .of the US .FFE . 

Q Were you cc.ptur ed by th0 Jcpcnese on Cebu? 

/1 Ye-s, sir. 

Q . Hon long ·were you held ns c. prisoner of ncr? 
.. 

H Five oonths • 
r

Q Thon did you r e turn to, Bc.tc.ngns? 

A No, sir, I rerac.ined in Cebu c. yoc.r, for ".lrtost 

I vm.s cnptured aftor I hlld stc.yed in the nountc.ins for 
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six months, in the mountains of Cebu and Bohol Island. 

~ Atter you were captured, you were held a _prisoner 

or war for five moa~s; _is that right, sir? 

"A .Yes, sir. 

Q And when d!~ you return t o· ~ata:nias? .· 

A . In 1943. 
J 

Q When were you appointed Governo.r of the rovinoe 

of Bate.ngas? 

A I was appointed Governor on February 1, 1945, in 

Nasugb~, when the 11th Airborne arrived in Nasugbu 

Batangas Prov1,.c~ , Ja .1u.ary 31, 1945. 

(A document was marked Pro­
secution Exhibit No. 342 
for identification.) 

Q A.fter you becare Governor of Batangas, d1.d you 
I 

set about to organize the provincial government and the 

municipal governments there? 

A Yes , -sir. 

Q Will you look at Exhibit 342tbr identification and 

tell what that' is? 

A This is my memorandum to all municipal mayors and 

chiefs of police at Batangas Province to conduct a com­

plete investigation of d·eaths and number of houses burned 

by the Japanese. 

Q This is ·an official record of the Province of 

Batangas which was issued by you, sir? 

A Yes, sir . 

CAPTAIN PACEs I offer it in evidence. 

GENERAL REYNOLDS, There being no objection, it is 

accepted in evidence. 
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(Prosecution Exhibit No. 
342 for 1dcptific~t1on 
ucs rQceivod in oviqonce .) 

Q (By Cc-.ptl.'.in Peco) . In c.ddi tion to instructing tho . 

rmyors ·of Bnto.ngo.s to conduct 1nvost1gct1ons into the 

fntc.litios resulting fro1;1 J~.pnnose.· activity_, d·1d you per.-
. . . 

sono.lly go around tho prov-inco, -1nvost1gcting'l ·. 

/1 Yes, sir. I n cnt crounci the province f or .. tho pur­

pose of invostigc-.tion of the c onditions or the province . 

Q Did yous pend c. groat donl o f tino doin thc.t? 

,. ·Yes, sir . 

(1. docunont was nc.rkod 
Pros ecution Exhibit No . 
343 f or d ntificction. ) 

Q J.nd os c. resu 1t of the. invcst1gt-.t1ons conducted by 

you pcrsonc.lly, end thos e conductod by su1)ord1nnt os Y!ho 

reported to you, did you gc. in n ,1ido knonledgo of tho 

c.ff".irs of tho poople in Bc t c-.ngc._s, ,11th pnrticular r el a ­

tion to the· crimes connittcd by the J ape.nose? 

I.. Yes, sir . 

Q \"!ill you look c. t Exhibit 343 f or id ·ntificntion 

c.nd stct0 Tihnt thct is? ,.. 

A This is ny r eport t o the Honorc.blo Secretory of 

the Interior in Mcnilc , a.bout tho conditions of the 

Province of Bctc.ngns. 

Q Docs thc.t truly r epr esent r;hn.t you f ound to exist 

in your province? 

A Yes, sir. 

Q Is thnt en officinl r eport to tho Secretcry of 

· the Interior of this Comr1onncal th? 

11. Yes, sir. 
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CAPTAIN PhCE: I offer it in ovidancc. 

GENERJ.L REYNOLDS : In vie\:' of_the length of th 

docuocnt, it v,ill be considered tomorro,1 uorning l'.fter. 

Defense btls ho.d en oppprtunity to study it. 

(.1,. docuhcnt t c.s n".l'kod 
Prosecution Exhibit No . 
344 ·_ror idontificction. ) 

Q (By Cc.ptcin Paco): -Nov., sin6o_ you submi t~cd those 

t r:o reports to tho Soorctnry Qf tho Interior of the 

Cor.monuoalth, ho.ve _you conpilod ndditioncl inforuation 

end rccoivod ~dd1 tionc.l reports fro t1 your ur.yors? · 

1 Yes, sir , I rocoivod r.ddi tionr.l r ports fro?!l tho 

uayors • . 

Q V/111 you look r.t Exhibit 344 f or idont1f1cnt1on 

r.nd toll whet th..:t is . 

A This is tho consol idc.tcd r eport by mmicipr.litios 

of nll tho ~tr o~itics cormittod by tho Jnpo.nos o 1n tho 

Province of Bntnngcs . , 

Q Is thc.t besed on the records uhich you hcvo in your 

office? 

A Yes, sir. 

Q 1.nd on tho report~ _uhich you hnvo r occivod? 

i. Yes, sir. 

Q. i~d to tho best of your knov,lcdgo is thr'.t o. correct 

report of the nunber of people killed in Bc.t n.ngns? 

-;. Yes, sir. 

· Q Is the. figur e tY10 thousllnd --

1. 25,709. 

Q Thc.t is _, in your opinion, tho correct nunber of 

people killed by the J~p ~ncsc in your province? 
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' C .PTJ.IN ·p.AcE: I offer ~m ibi t 344 for 1dontifi-

c.nti_on in ovfdoncu, sir. 

GENERJJ.. REYNOLDS: Is this n sc.pQ.r a t o oxhibit, or 

is ·1t a. PC:rt of tho off1ciol r ope.rt ,-:hioh WllS . tho· l ost 

one considered? 

CLPTJ.IN P 1CE: It is c. sopc.r c. t o one , sir . This is 

tho nos t current infort10tion on th~t subj cc·t. The ot her 

r eport is noro gonorri ond not cs r ecent . 

· GENERJJ.. re;YNotDs: Is this en cnondnc.nt or t'.n o.ddi_­

tion t o s ome other exhi bit ,1hich hr.s bec.n ·cons ider ed in 

this co.so? 

Ci.PTI.IN P'"CE: It r presents figur s r,hi ch o.r o 

s i milnr t o thos e t es t ified to by other s . It clso con• 

tl'.ins nov, inforoo.tion, of , hich thor is no ev.1dcncc 

befor e tho Connission . 

Cl.PTJ. IN REEL : Sir, the Defense objects to this 

exhibit . Our obj ection nill . be on tho so.r.10 gro:unds c.s 

· the obj oction thc.t n o \!ill undoubtedly ho.ve to ,t ho prior 

exhibit. He hc.vcn 't hnd c. chv.nc to r end it yet, but 

fron c. cursory glance it is quite ·c.pp~r ont tha t the t uo 

l'.r e r elated. NOYi , if it is t h desire of the Cornoission , 

we cc.n st.:-.t o tho gr.ounds of our objoction t o t his paper 

c.t t his tine ; other niso , '10 cc.n stv.tc the r,hole thing 

t onorrov, norning • 

GENERLL REYNOLDS: It is the desir e: of the CorIDis­

s ion thr.t the t vro docur1cnts be consider ed a t tho snrac 

tir.10 , c.nd considcrc-.ti o'n on- tho oxhibit in question is 

dcfbrrod until t omcrror, norning. 
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Cl.PTJ.IN l<EEL: cy I request , sir,, th~t tho reporter 

1.1c.rk the questions and ci.nsnors thc.t precode tho intro-
... 

_duction of ' those trio st('.tcconts, bccc.uso it nc.y 1011 
. . 

bo thc.t tonorron norning vre ,,111 nsk t o he.Vo those · s trick-
. • . . • . . . . . J 

on, and we ,1111 uant to rotor to then. · 

GENER.'.L REYNOLDS: Vory -r.oll. 

Q (By Cc.ptc.in Pc:cc) ;'.r o you c.blc t o st('_tc hon onny 

people narc killed in your :province y the. J c.pc.nose? 

A More· or loss crowld 25,709, .ccording t c ny r cor ds . ­

c:.PTl,IN Pl.CE : Thc.nk you, s i r . 

c:.PTl. IN REEL: Norr , sir, ,7c \/111 ask thc.t thr.t be 

stricken. '.'lo hl'.v on 't r.ny foundct1on cf t his uitnoss • 

stl'.t ot1cnt. \'le don I t know on nhc.t ho be.sos his infor 10.tion. 

Thc.t age.in i s c. r ostc: t encnt cf t hos t uo exhibits . If 

tM.s 1s to be considered torJorro,1 , uc ask thc.t the. entire 

rotter be r eferred until t onorrow . 

GENERAL REYNOLDS: Tho obj ection of counsel is sus -

t c.inod. Tho lnst question c.nd the l ost "ns\'lcr or o s tricken 

fro~ tho record. 

Cl..PTJ. I li Pi' CE: You nr-.y cross exnnino . 

CROSS EXJ.1.IINJ TION 

Q (By Ccptcln Real) This i nvostigc.tion thl'. t was con-

ducted, I think you sc id you porson~.lly r1 nt c.round 

investigating conditions of t h~ province , is tho.t correct? 

J\. Yes, sir. 

Q And botr,con ,·rhnt d~tes did you porsonnlly go around 

nnd invostigcto? 

A Tho dntos? 

Q Yes. 
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I 

A I began investigations since the months of March 

and April; since the month of March I began going around . 

inspecting the province and studying the condition or the 
-.; 

P,rovµice. 

Q • When did you finish your tour. of investi-gation of 

conditions in the province? 

A I have already finished the report, the · submission 

of my report in the month of April . 

Q In the month of April? 

A Yes, sir . 

Q So the whole investigation covered one month, 

March to April? 

A Two months; March and April. 

Q It started in the beginning of March? 

A About th~ beginning of March . I am not very sure 

about the dates, exact dates . 

Q Can you give ·us some approximation of the date 

when you fin ished? 

A In the month of ipril . I was not very sure of 

the exact date when I was finished , but th e entire 'month 

of J..pril. 

Q Woll now, your r eport that you have· offered as 

Exhibit 343 for identification, the first letter 1~ 

dated 27 March 1945. Does that refresh your r ecollection 

as- to when you co r,,pleted your investigation? 

A That was not completed yet, because I went around 

yet by the months of April, in the following month. 

Q I see. All right. The second l et t er, supplementing 

the report of the 27th of March, is dated the 21st of 
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. i,pril, 1945. Docs the. t .rofl_'osh your rooolloction e.s to 

when you finished yo~ invcstigetion? 

,".. · . Hell, thl'.t is nor c or loss tho tine r,hon fini-shod 

ny invcstigntion. 

Q . · You finished befor e you wrote th£1.t lott r ~ is t}ll:,.t 

right? 

f. Yes, sir •. 

Q 1.nd the. order thc.t you go t out f or the 1.1---.yors Md 

chiofs of polico is de.tad i.pril 2, 1945. Doos thc t 

refresh your r ocollootion ns to , :hon you stcrtcd tho 

invostigo.tion? 

;. '.'loll , I issued thnt ordor in o:•dor t o c.nplify nor o 

the r eports of ny . rmyors . 

Q I so • Mo,1, in your inv otigr.tion, did you go to 

nll of the. bm-rios in B~tangns? 

Only the barrios thc t I could roe.ch; not ['.11 the 

barrios. 

Q 1.nd how Tk".ny did you go t ? 

i. I r1cnt to onc.. barrio in Lipe. , D, tnngc.s . 

Q Ono barrio in Lipa? 

:~ Yes, in tho r onth -- nbout in Lerch, c.nq I found 

l'.bout 300 or 400 Filipinos d c:-.d '11th their v.rns tied 

behind, o.t tho bnck of tho t orm of Lipa . 

Q 1.11 right. Nm:, Y1ru:-.t other barrios , without going 

into dotr.11s c.s to what you found in cr-.ch one·; I just 

,w.nt nO\i to lmorr the bo.rrios thnt you vrcnt to. You \'1c.nt 

to one barrio in Lipa, is tlw.t right? -
J. Vlctl"', thcr·o arc so nc.ny bc.rrios there thl'.t I could 

not ronomber very ncll the Il£'.t1e of tho bc.rrio, but tho 
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- only bllrrfo thnt . I r cmcnbcr very_Y1oll m~s very significruit 

for ny inspection, J s the _ono in Lipe. 

Q Is · thct tho only bcrrio in Lipa that you ncnt to? 

Tho only pl.nee thnt I ho.vo boon there . 

Q Non , did you go t o bcr.rios in rJ!Y other nunicipal-

i ty in. Bc.tr'.ng~s1 

:.. · I ,;;ont around. ,. 

Q VI ell, crn you t ell us, ·nithout t elling us the · dotl'-11s 

of uhc.t you f ound, just 1hich_berries you, por sonC1.lly, 

went t o? 

·!. fkll, I sin ply passed throuch tho bc.rrios. I did 

. ot conduct oor o 1nvcst1gntion, bccc.us the 1.1c.yors thou­

solves hc.d done the oth r invcstig~tion . 

Q Yes . Nov,, ·rh1ch barrios , if cny, did you yours elf 

conduct t he investigation in, bcs idos the one in Lipa? 

1~ I could not ror.1onbor vary ,-,all nou •. 

(2 \!ell, . wore there _£'.ny bcsic.os tho ono in Lipn, in 

,-,hich you pcrsonc.lly conducted the invostigr, tion? 

i .- I cci.nnot- r ononbor now exnctly c.11 tho bc.rrios , 

bc.cC'.uso nost of thos 0 other bc.rrios r-.rc not pnssablc by 

nuto :obilc or jeep. 

Q ~nd the infcrn .tion thnt you put into -yo~ report 

is be.sod on Ylhc.t nos told to )rou by th br.rrio licutcmmts? 

t. Th.."..t is the r eport thc.t they rendered. to r.10 , so I 

took it for grc.ntod th..1.t thc. t is th<.: official report. 

Q Yes. It is not ·cnything you knmi of your O\"In per.. 

sono.l knm1lcdgc ; it is whc.t they told you, is tht>.t right? 

Thnt is right. 

Q Now, is it true ·tho.t th entire Province of Bet{'.Ilgns 
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· wc.s tho center of \-rc.rfnre during t.ho nonths . of Jmunry, 

February c.nd !!k.rch of 1945; is thnt true', 

.. The.t is true • 

Q :.nd there uc.s qons 1d_or nblo boubing ..~.nd ·shelling ru1d 

. conbnt. destruction? 

1~ Thpr c rnrc, bet,·,con the J"lOricruis ~nc1.. the Jc.pc.ncso . 

Q Yes , · c.nd there· ,·ior o nlso sorio guorillc. bc.nds operat-

ing, were there not? 

•. .lso th guorrillcs. 

Q ,'..nd ttany buildings r1oro destroyed in th course of 

tho ,·rarfaro? 

: · Tho J c-.p--.nosc burned tho houses of . 1".ny t ·ms , 

Q Didn• t tho f.ncricnns bottb sooc bu 1 11n s, too , in 

Br.tnngns? 

l.. Not thr.t I lmo,1 • 

Q No buildings r. t c.11 ·\lore o 1bod by the J·.r1oriol'.n 

c.ir plnncs in the uholo Province of B~ tr.ngns? 
... A{c.ybe c. fou houses , but not nµch • 

Q ,.nd t horu ,ms sooc r.rtilll::ry shelling by both sides 
I 

in Br.tr.ngv.s , ,10.sn ' t there? 

There. ner c ,. but · it did not destroy oxcctly the to,m; · 

no.ybo one or t rro houses . 

Q One or t,-,o houses; c.11 right. · 1,nd sono people ,,er e 

1~11lcd in toot ,-,nrfc.r e , ,·,or e they not? 

:. I hc.ve not received rny r eport t o -thc.t effect. 

Q You hnvon•t nny r oport on thnt c.t nll . Tho only 

report you got 1~ tho r eport thnt is herons Exhibit 343 
,.r.nd Exhibit 344, is thnt right? 

A Thc.t is th0 only r eport I got . 



Q No\-:,' nbout these guorrillc. bnnds, ,.;,ore there sono 

guerrilla rr.id.s in Bctr.ngcs dur:1;ng this period? 

1~ There r,ore gu9rr~ll{; r e.ids r-.gc.inst the Jc.pc.nos?• 

Q 1.nd norc you c noobcr qf the_guerrillas? "' 
•. I 

i. Guerr1llns, cgcinst tho· ~ "'.pt>;noso '.".'"- .( paus c ) 

Q Ticrc you n ocobor? 

J. I n~s c. ncnbor ot. the guorr1llo nysolf . . . ~ 

Q J.nd nhct orgcnizc.tion ,1oro you c. 1 onbcr of? 

li/.JOR KERR: If the- Connission pl a.so, thin 1s 

,.,holly beyond tho scope: of tho direct on.ination or this 

gontletllU1. 

CJJ>Tl..IN REEL: Sir , I mo\1 of no rule thnt 11 its 

cross oxcninntion to ~ ttors brought out on diroct. 

Mr. jor Kerr 1.u-.y ·hnvo r cfcronco t o c. rul thc.t exists in n 

fou of the .aJ:;c. tcs in tho United Str.t s, but, c.s I think 

r:c pointe::d out cr.rly in the _procoedin s, he u .s th n~ 

r,ho took tho _pos ition t~.... t ovc.n tho or uinary rule of 
evidence didn 't "'.pply, nuch loss p culicr rules peculiar 

-t o ccrtc.in stc.tes, 

GENERJ.L REYNOLDS : The Co 1nission desires to be 

lib r o.1, both to the: Prosecution and tho Defonso, in the 

cxnninnti on of witnossos . It docs not soc \lhy cross 

exC'.ninnt1on of this nitaoss c.s to his guerrilln connoc­

tions. nouid servo cny useful purpose. Could counsel 

exp l a in? 

CLPTJ.IN RE:;L: Yo:;, sir. We cl.a not rinintr-.111 thnt 

uny cxnninntion of this v1itn ss o.s t o his orm guerrilla. 

activities serves any useful purpose on tho quost1on of 

his direct testirJony on these oxhibi ts thr.t htlvc been 
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offered; ,,c lu?.v6 c·overod tht'.t.. It hl'.s to do only rrith 

tho goncrl'.l picture of tho ca s e , c.nd .~10 f ccil it nould 

bo helpful to the Connis.s~on in deciding c.ttc.rs tht'.t 
'I • • 

hnvc to do uith othor ospocts of tho c~so . This \':Y i tness, 

. ~ncidcntnlly, is on under spocifiori~ion-nunbc_r l, \7hich 

cortr.1-nly covers .th entire _p1ct~o . 

Z.U.JOR KERR: _. Sir, if t})o Dcfonso is ~o be p.9rriittod 

to usc tho Prosocution 's ·..1tncs sos for 1ts O\m purpos os , 

entir ely 11thout c onnection t o ·tho tosti ·ion ,rhich wo 

r.dduco upon 'direct cxc.n.in~tion, cart .i nly th Prosocuti~n 

cannot be responsible for the tine it t nkcs t o put bef or e 

tho Connission its coso . !lOn, conc civnbly, c.ccor c.in to 

Defense Couns el's O\m str. tonent, ho nci.y no,: procood to 

ns!r. hir.i c,.ny one cf the. questions \7hich t y night m:mt t o 

bring out on the ir orm dofonso co.s o . 

GENERJUJ REYNOIDS: .' ell, tho Connissfon u oll undor­

stc.nds thnt . - Lot us exclude tho dctc.ils cf this ,r1 tnoss' 

connection rri th t;Ucrrillo. c.ct i vi t os. If he. hlls c.ny real 

kno\'llodgo of euorrilln activities in the r:r cc under ques­

tion et · this tii10 , it sh :iuld be pros anted qu1clcly, c.nd tho 

Cormissiori uill hoar it . 

c:.PT:~rN RE~L : Yes, sir. I uill just c.sk tho wit­

ncss o. fon questions. 

Q (By Cc:ptc.ih Roel) J.I'O you fl'nilinr ,iith thc.i guor-

rillc. o.ctivitics thc.t \Jor e cc.rricd on in .tho Province 

of Br.t r.nga.s in the lc.ttor pi~rt of 1944 end the cr.rly pc.rt 

of 1945? 

l'. I c.n. 

Q Cnn you givo us in brief tho r:r c2s , tho nunicip~li-
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t ics in Br.t r.ngns, uhorc t he · guorr1l lns ,·,or o espoo1c.lly 

c.ctivc'l Con you give us t ho l ist of thos e? 

1. Pr ncticnlly i n all tho . provinc e , tho entire Pro- . 

-inco 6f Bc.t cngns, t hu gu orrill~ activi t i es -- they ~or e 
. . 

nll nctivc in tho Provi nc e of Bri.tc.ngo.s·. 

Q · Wer e t hey cspocitlly ccti v-0 in th noiehborhood · or 

Lipo.? 

..' J.lso . 

Scnto Tores? 

I. l;l l ports of t ho Bntr.ngas l ' rovince . 

Q fill through tho pr ovince . ·.nd dicl those c ctivitics 

cons i st of frequent r~ids upon t e:.. J ~~.nose supply lines? 

~v.s t hct pc.rt of t he nctivity? 

J. Pnr t of tho lictivity of tho guerrillas . 

Q i,nd ospocitlly on the n i l i t ary r oads , t he r oods 

t he t ,·,oro used by the r 111t or y? 

Yes . 

Q Did it c l so consist , in pc.r t , of r a ids upon civil-

ic.ns ,ho uor c f r i endly to tho J-.pc.neso? 

I: Not t he. t I knou . 

(.} Do. you 1mm: of . ny civilic.n hones that ·,or e bur ned 

by t he:.. gu err i l las bec ause the occupv.nt:; ncr c f r iendly to 

t he J c.pc.nos e? 

li I do not lcno,1 ~nyt hing nbout t hri t. 

Q You don 't J:31m1 of c.ny? 

(Tho ,1itncss shook hi s heo.d ncGc.t i vcly .) 

Q hnd in c.ddition t o tho c.ctu['.l eucrrillo. nctivitios, 

,rnr c the guorrill~s supported in l nr go part by th(; help 

of civilinns in vnrious barrios? 
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I 

/. W111 you ploc.so cll'.rify thc.t question? 

(Question roa.cl.) 

A Nq . 

Q ·1C1.sn ' t r.ionoy do?lt'.tcd by. civilians_ in Bc.t c.~go.s 

Prov1~cc to the guorr11lns? 

A · (Pl'.uso.) 

CLPTlIN -tEEL: :111 you r ccc tho qUostion? 

(Question road ·.) 

,~ I do not kn0\7 th~t · non . 

ct~PT:.IN REEL: Sir, I sh uld 111cc t o c.s r t he '11tnoss 

rclntivo to tho c.raor . 

Q (By Cc.p~in Roel) r.ror e: th · gucr r11lo.s nrnod? 

1. Thoy r1oro er no<:1 , sor c of tl co \lore, crned . 

Q 1'.nd w1th Ythnt? 

"·· Different k inds of nr n s , rifles, shot gu.ns . 

Q 1.nd nc.ny of thc.n cc.rried bo l os? 

J. Bolos ; o.11 kinds of nr ns • 

Q /.nd \ rorc '-thor c per sons in tho bnrrios, civilinns, 

\'/ho acted as intolligcncc units f or tho ,ucrrilll'.s, 

Y1ould inforn tho guerrillas c.s t o ,,hero tlv, J c.pc.nos e t1or"o? 

i. Not noccs sc.ri ly, becc.us6 · tho guerrillas thous 1vos 

he.cl. their O'..rn intcllie nee sections in every unit . 

Q That _is right, but in C".ddi tion to thc.t, \/oron ' t 

_t hC:y aided by civilic.ns in the. Vl".rious t o,ms? 

l.. N·o, not nccossc.rily. 

Q They never eo t c.ny nid? 

(The \/itncss hook his bend ncgc.tivcly.) 

c:.PTAIN TIEEL: Onu ooro question , if I nc.y. 

Q (By Captc.in Roel) Did the gucrrillns of '1hich you 

1• 
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speak wear uniforms? 
•

A Not uniforms. 

Q Did tqey wear any armbands? 

.. A Somo, in khaki. uniforms like this (1n·c11oating) ; 

somo wearing sem(-milit~ry 'Ulliform, · some in disguise, 

civilian uniform. 

Q Did they we~ armbands? 

A No . 

Q 1-.ny armbands? 

No. 

CAPTAIN REELs That. is all • . 

CAPTAIN P .CE1 Ono moro quostion , sir . 

REDIRECT EXAMINJ.T ION 

Q (By Captain Pace ) You t estified that a great number 

of people wor e killed in Batangas by tho Japanes ; is that 

right? 

A Yes . 

Q Were those people guerrillas? 

A They wer e not guerrillas. 

Q Could you estimate how many guerrillas were killed 

by tho Japanese in Batangas? 

A Maybe a few, throe or four or five guerrillas that 

happened to be captured. 

GENERJ~ REYNOLDS, The Commission interrupts and 

t erminates tho questioning of this witness, nnd we shall 

recess for t en minutes . 

(V.'itness excused) 

(Shprt r ecess) 
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-. 
·OENERl l, REYNOLDS : The· Com1ss1ort ia in s ession and 

desires intoro~tion r~ om ' 
the ·Prosecution. 

· · We hlld expected to coriplete .the· hocring in th() cnse_ _ 

· of the Prosecution 
' 

tod(?y and tho Cornr1ss1on inquires. ns .-_ , . . ~ . . -~ 
t o ·the stptus. . ' 

Ml·JOR KERR:· Si.r, o~ the· b<>ais ot -,, ur prosont 
. . 

estir;1 .te of the· si tue. tion wo ex~ct to · complete O\U' c .s 

t omorr~w afternoon . 
~ 

GENER/,t REYNOLDS: There ·cl1n bo n r;, doubt thf't you 

will cor.pleto t or.otrow etter.noon? 

~· Jo.B KERJh '.1ell, sir, I wouldn 't ilrnt t b·ind ey­

selt by Q_ dcf1n1 te premise, but that is OUT present. 

1ntenti.on .· So r:iuch depepd.$, sir 1 .n _the e,ctent to. which 

Defense us es our own w.+tno$S s for thoir purposos nnd the 

extent of cros,s-exan1nation P~d th l .n _Unge difticu.lti s, 

_·and s o on. ·To tho best or our knowledge· now, w sht\11 

complete t ooorrow. 

'-- GENERAL REYNOLDS: Woll, on behn lf of th-a . Defens.e 

I don't think their cross - oxam1nat1on hos c nsuned an unduQ 

amount of tine today, Lot us be sure t o proc •ed swit~ly 

to the nea t ·of tho Si tunti on nnd I:lOVEl as fast as we, can. 
! /~JOR KERR: Yas, sir. 

GENER:.L REYNOLDS: You nay procoed. 

CJPT-/. IN Pt;;CE: If tho Coru~issi )n pieRs a ,. the next 

witness will testify in relntion to natters covered in 

Bill of Particulars Nos. 15 end 25. 
Mr. Okoochi. 
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DENHICHI OKOOCHI 

called as a witness on beh•lf of the Prosecution, _having been 

·first duly sworn, was examined and ~testified as follows 

through Interpreter _Sta_ff s~~g~ant Tad Yajima. 

DIRECT EXAMINATION 

-Q (By Ca.pta.1n Pace) Give your ·name, pl as • 

A Dcnhic.hi Okoochi. 

Q What is .your nationality?' 

A Japanese . 

Q Are you a momb r of the Japanese: military fores? 

A I am ·a Japanese soldier. 

Q In what branch or tho Japans I~porial Forces r e 

you? 

A Navy. 

Q Vlhat is your rank in th Imp ri .1 Navy? 

A Vice-Admiral, Imperial Japo.nos Navy . 

Q How long have you been in tho Japans Navy? 

- A 43rd year of eiji. -(Reporter's not : 1910); 

Q When did you becom a vice admiral? 

A November of the fifteenth y ar or · showa (Reporter's 

note : 1940). 

Q t~e_rou_w~lling tot 11 this Military Commission the 

. truth about what you lmow of the case now in hearing? 

A I do swear. 

Q You are at present a prisoner of war of th American 

forces; is tha~ right? 

A Yes, sir. 

Q When did you come to the Philippine Islands? 

A 22nd of November, 1944. 
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~ 
Q 1Jhe. t v,n s your co.r.ir:ond . when you erne hore? 

. . ~i.~"· >4, ~~Ciit 
1, I \ins in cormand of the South,11cs t ern Peeifig J,:P&a . '"?1""· ·· 

' Q './hc t lend bod1os did th,.., t co r.nnd cover? 

A Jc.vc, SUI!latr~_, !oloy ,_ French-Indo, Bur a ; r oa ~ 

Q Did. thPt 1ncludo Sing pore? 

Yes, sir. 

Q You hnvo nnr.cd· l nnd bodies in th t r.r cc . Did tho 

include tho dj ·cent nt ors? 

A Yes, sir . 

Q Where w~s your hoedqu rtors r.f or y~u c .c tho 

Ph1lipp'1:nes? 

J Chiefly a t . tho /,rr,,y .nd Navy Club . 

Q In anila? 

Yes, sir . 

Do you know Gener 1 Tonoyuki Y ashita? 

/. I knon hie \7oll . 

Q Was he her e when you o no? 

A He wns here. 

Q ·.vhct was his j ob her e? 

~ He is the Commanding GonerRl of tho / r an .hrny , 

Q · Y-hat · area did his coC1r.1and cor.1priso? 

A I think it is tho Philippine Aren . 

Q Philippine Islnnds? 

A Philippine Islonds. 

Q Prior t o Januory 6, 1945 did. y~u h~vc co~nond of 

all the navy troops in tho Philippine Islands? . 

1~ Yes, I w.r.s in coI:U1cnd, ' . 

Q Up until Jnnunry 6, 1945 wer~ you the supreme 

coomcnder in the Philippine Islnnds when it cAme t 0 naval 
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forces? 

J. Yos, sir. . . 

Q Did you r eceive en , rdor •""lr ins ~ructions ..fron the 

I npcriol Headq~ortors concerning turning ovor certoin· 

nnval f orces t o ·Ynrno~hita? . .· 

f. T~at is . the cnso of arny-1'\r.vy co -bincd op r ations, 

f.\nd where ..nevy personnel were r cquir d t i" j oin the gr und ., 

f orces, thc.t ' s how it used t o bo. Thoy 1nuld sorve under 

tho nr t'!y . 

Q Under wh~t circunst nces --

GEMER;.L REYNOLDS: The nswer t o thn t quos ti on 

isn't cle~r and tho Co nissinn dosir s th l ost quostion 

t o be r oad and, if n ccss ry, br oken down into siopl r 

stf.l t i:.r:onts . 

(Question r end) 

C! PT/ IN P/ CE : Do you w~nt tho answer? 

G~NER/,L REYNOLDS: Ro~d th enswor . 

COLONEL CLJ.'RKE : AY we hl've tho witness ons or 
·- th., t qucs tion 11 gein? 1

•• e or not sure of th int rpr t ation. 

_ GEN:.::R/L REYNOLDS : ' Tho question will bo r r ood and 

the Interpret er will r ensk the questi on of t h n.tn ss . 

(Question r ead) 

THE ·~TNBSS: I did not r ~ceive Rny speci~l ordors. 

Q (By Cnptnin Pnce) D:td you t ur n certain nAv l 

for cos over t o Ym:mshi t n in J anuery, 1945? 

1, I did. 

Q 1··ha t nuthority did you hnve for d0ing tha t? 

A In accordance with the policy fro Tokyo I have 

cnrried on the responsibility 0f turning over certain 
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clononts 1f tho nf!.vy to Genera l Yrnashi t n. 

Q I'id· your co:-n::,3r1( include -he 3 • t c. .u~· !.. d nervy 

t!' ...,ops .~s '?cl_l ~s those .flort? 

INTERP.RETER Y Jilli. : ·,7ho t is 1. t?' ' 

C:.PT ,IN P /.CE.: '~Did J'.'Pur ·c o!'..t-:and . include the l nnd-
J 

bE1sod navy . tl'oop~ cs wolf r. s those floo t? 11 

't Yes ~.· 

Q (By Cr. ptnin Pa.ca) ':o/ho t ., ore the first t:-oops hich 

y0u tu:-ncd ovor t o Yooa~hitn? 

1 Gr :->W1d f or cos; onlv tho ground ~o r ~ t)S. 

Q 1hcro wore thoy l ocatod? 

f, Thos e who wcr under ,he c t"'rn:1d ;, f he t: ni l , 

oreo wer e s ent t o trmiln . 

Q You turnod ov r your ~vy troops i n ir ni l n t o 

Y r:ashi t r. ? 

r Yos, sir; just f or tho gr ound 0p 1nti0ns . 

Q .'Jhen did th S u '~ro ps go t o Y·mr.shi t ~ ' s C "'tll"l nd? 

J • Fron tho 6th of J nnunry , 194; . 
..._ 

Q Whet tiac on tho 6th f J ~n r y. 

A Zer o hours . 

Q Did y0u n0t1fy Yoooshita th., t yo~ vrn e trr.nsfo:-ring 

thus o e l ei-onts to his c rmr:iend? 

A After giving ~Y orders t ony subordin~tes I s o 

notified to Yamashita ' s ho~dquartcrs . 

Q How did you notify ~1s hoadqua~t rs? 

l By wireless. 

Q Hhon did you notify Yamashi tn' s hot-d~!U .r_t 0rs? . 
INTERPRETER Y/ JIU , : "'.7her e" did you 1w tify thorn? 

C!.PTlIN P!: CE: "When did y0u notify Yonas hitn •s 

• 
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hcod(!Uarto:rs? 11 

A 5th of Jl'.nunry·, 1945. 

Q (By Captcin _Pnco) · Fow raany n~vol tr ops did _y~u 

turn over t 0 hiM? 

f,. /,pproxinn tely 20·, 000 ir_i. tho tfo n~_la . erea. 

·Q ~"lcr o thoso all .tho nc.vy ~roops who wQr o locnt d in_ 

tho Monil~ er eo? 

/1 Thet' s right. 

Q l,fter zer o hours, ·JnnW\ry 6, 1945, did you h.·we 

coI!lnand or .ny l end-bosod nevol personnel in onilo? 

J. I vras not in ooncand so · fa:r as the land O)>ora.tions ·· o s . 

Q Did you have coMnnd of any n va l personnel op rt-

ing in the 'Manila er on after zer o hours J nnu.~ry 6, 1945? . 

/1 I vms in cornncnd as f or as novnl ad ..1nistrot1on 

wont . 

Q "hat do you moAn by t _ha t? 

J. Rcgnrding th od!!inistrntion ,")utsidc ,-,f naval 

oper nti ons -- oilit~ry opor otions. 

Q 1 ..hn t kind of ndriini s tr ri tion? 

l For instnnc e , supply or personnel. 

Q Of navfll tr ".)ops in Manila? 

INTERPRETER Y;. JI~ ' : Whnt is tha t ogoin? 

Q (By Captain Paco) Did you tAke_ c~r e of the odrinis -

t r ntion of navy ground troops in :·oni lo? 

A I was in charge of the odministr~tion . 

Q 1·'ho was in tnctica l cortr.l;rid of those troops? 

A The orders cane froo the DrI!ly' . 

Q Wha t orders? 

A /,11 the operational orders car.e fr ...,n tho c.rny. 
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Q· Whrt did ,Your nes·s nge t o Yam shit/'.l conc erning these 

tr~ops say? 

l I do not r enenbor the wording • 

. 2537 



Q Tell me as closely. as you ~an what it said· 

A "I am putting herewith the Navy personnei ·ror combat 

11operations under the command or the Army , the Navy per- · 

· sonnel in the Manila area. 

Q When was that ettective? 

A Effective 6th or ..January. 

Q Who wrote that meaaage? 

A My chief of staff wrote it and . signed it. 

Q Did you send it to anyone else except Yamashita? 

A I am sure I sent one to General Yokoyama. 

Q Who was Yokoyama. 

A Lieutenant general. 

Q What vras his position here? 

A He was in command of the military personnel in Manila, 

I believe. 

Q When did you ~eave Manila, then? 

A I left on the 5th of January. 

Q Who did you lea~e in connnand of these naval troops? 

A. Rear A<il!1iral Iwabuchi; that 1s for the Navy ground 

personnel 1n.;the Manila area were under the command or 

Iwabuchi. 

Q Did you issue any orde~s to Iwabuchi before you left? 

A Just those same orders. 

Q Did you tell him who his new commander was? 

A I did not say. 

Q Did you tell him you were leaving? 

A I said so to Iwabuchi, yes. 

Q Did you tell him who· to report to? 

A I did not • 

. .... 
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Q Did he ·already lmow? 

CAPTAIN REEL: We object. We do not think this wit­

n~ss can testify to what is in someone else's~· mind·. · 

GENERAL REYNOLDS: · _The ·o:t, j ec_tion __is .ribt sustained • 

.You may p~oceed. 

Read .. the question. 

(Question read.) · 

A He lmew that I was .leaving Manila. 

Q (By Captain Pace) You testified that you 1ssu d 

orders to him, 1s that right? 

A Yes. 

Q What did those orders say? 

A Regarding naval land operations to be under the 

command of the Army. 

Q You told him Navy land operations from then on were 

to be under the command or the Army , is that correct? 

A Yes, sir. 

Q Who'-was in command of the Japane-se Army here at that 

time? 

A I think it is Lieutenant General Yokoyama. 

Q You mean in the Philippine area? 

A Yes. 

Q Who was in command· or the Japanese Army on that date 

in the Philippines? , 
A General Yamashita. 

Q Where did you go when you left Manila? 

A I went to Baguio. 

Q On what day ·did you get there? 

A The 6th of January. 
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· Q Did Yamashita go to Baguio? 

A He was there. 

Q Do- you know when he went? 'I1., . 
~A I don't lmow tor sur~. J.!aYbe during the t1rst part or 

. January; - I am not 'sure. 

Q Did you talk to Yamashita after you got to Bagu1Q? 

A I did, yes. 

• Q How many times? 

A I think it· was about five or six times. 

Q Now, how long did the Manila naval troop·s remain under 

Yamashita? 

A ·until the 24th ot August,'194,. 

Q Nor,, a_fter you lett Manila and went to Baguio, were 

you able to communicate 11th Iwabuchi 1n Manila? 

A Yes. 

Q Now, at any time during that period did the camnancl 

of the Manila naval troops revert to you? 

A Not concerning land operations. 

Q When did you lose ·contact witp Iwabuchi? 

A I am not so sure, but it is about the 20th ot February.
' . 

Q What happened to· Iwabuchi, do you lmow? 

A I understand that he had been killed 1n action. 

Q Where? 

A In Manila. 

CAPTAIN PACE: You may cross examine • . 

GENERAL REYNOLDS :. There will be questions by ~he 

Commission. 



· BXAIIDIAflOH ON BEHALP OP 1'BI CCIIIIISSIOB 

Q (By General Lester) In yoµr testimony you sta~~d that 
. ' . 

on about January 6, 194;·, , you turn~ over certain ·l~d 
. . , .· 

t~oops 1n your camnand' in. ·t11e Manila area to General 

· Yamashita? 

A - That is right. 

Q And you so informed General Yamashita by wirelesa?-

A Yes. 

Q Did you receiTe aclmowledpent or this information 

trom General Yamashita'• Headquarters? 

A I did not receive any acknowledgment. 

Q Did you discuss this question or the turnover or 

troops to General Yamashita orally? 

A I never talked about it, 

Q Did any members ot your ·start discuss this matter 

with the statr ot General Yamashita? 

A They '1Jl&Y have, . but I ap1 not sure. 

Q You stated --

A I believe there was, but I am no~ sure. 

Q You spoke ot having · five or six interviews with 

General Yamashita after y~ had arrived in the region or 

Bag:uio. 

A Yes, 

Q At any or these conferences did the question come up 

as to the control of the naval land forces in the Manila 

area? 

A I bel~eve there were times that I talked about it. 

Q What did you say when you talked about it? 

A I do not remember the details. 
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Q Did you ·subsequently to . January 6th issue~ o~era­

tional orders to the naval land forces in the Manila area? 

A Not as far as the military oper~tion~ goes~ 

Q . What 
. 

type of orders did you
~ 

· issue?_ -- .. 
I , 

A I didn I t is sue : any orders 
' 

• · 

Q Did you receive any report$ t~om thes~ naval land _. · 

torces in the Manila · ea that had been turned over to 

Geheral Yamashita by wirele1s subsequent to January ·6, 194;1 

A There . were times when I received notice regarding th 

m1litaty situation. 

Q From what commander did you receive notice? 

A Fran l\1abuchi, 

Q That is, the naval . admiral in Manila? 

A Yes. 

Q What was the nature of this information? · 

A I do not remember the details, but since l there as no 

change or command, I occasionally received information re­

garding the military situation direct. 

Q Did A-dmiral Ivrabuchi ask )OU for any instructions 
. 

relative to the comuct of the operations in the Manila area? 

A There were no such requests for instru~tions • . 

Q How far was your command post in the Baguio a.rea from 
... 

that of General Yamashita? 

A Approximately 50 meters -- 500 meters. 

Q Did you receive any instructions from General Yamashita 

while you were 1n the Baguio area? 

A I did not receive any direct .orders. It is because I 

· am not subordinate to General Yamashita. 

Q What was your relationship to General Yamashita? 
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A There is no relation, sir • 

. Q You spoke or some · five or six 9onterences that you had 

w1th General Yamashita subsequently to.- January .6, 1945'•....._ . 

Please tell the Commission what su~jee~s wer~ discusst,d ·in 

each one ot those conterences. 

A Everything in general. We discua_sed everything in 

general, but we did not go into detail about military opera­

tions. 

Q I want some subject matter specitically that was dis-

cussed. 

A There is no spec~tic topic that I can tell you about. 

Q Is the admiral's memory so faulty that he cannot re-

call discussing the tactical ·situation in Manila? 

A There are times when we talked about the military 

situation. 

Q Then the admira"l does not desire to discuss the de-

tails or these conferences, 1s that his attitude? 

A It 1s no~ that I don't want to tell the story, but we 

talke.d . about · so· many things, but I can't remember. ' 

GENERAL LESTERs That is all. 

Q (By General Donovan) Who commanded the Marines in · 

·th~ Manila area? 

A Rear Admiral Iwabuchi. 

Q They also were under the command · or the Army? 

A Yes, since the 5th or January. 
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(Tho \1 1 tncss nc.dc i:. stc.t c.1 !Ont i n : his orm ~c.ngungc .) 

. M/.JOR l~ RR: I b olicy o the ·r11tm~ss s c-.i d s oncthing 

ju.st ncu. U.ill you i nt t r pr vt 1-t? ... 

I NT::HPRETEn Y,:'.JIHA : "1 just r cnonbcr cd s c-ncthi ng . 

I do not r 9?4cnbcr t he ,de.t o ; .but·· s i n~ c_ I. bnc~, no c.ut hor i ty 

t o conncna. t ~c. lr.nd opo.r c.ti on, I r cquos t 'cd t d Y!='.p..--.shi t r'.•s 

hcc.dqucrtcr s t o -- I csl:cd Yl'.I:1cshit~ •s hQc.dqucrtcr s tho 

c-.dv1s c.b111ty of ovccunti ng th .nc.vy land f orces tron 

} c.nilc i r:nodi c.t ol y • . Hm:ov or , i t nns thr.t tht. t-.r 11y hns 

c.lr cm<!y given or d e:rs t o ov c-.cuc.t o lll".nill'. • Th t is -c-.11 . " 

GENERJ.L R.t!,""'Y !OLDS : Docs the ·c l 1of intorpr t cr b o­

l i ovc ther e: ·,:oulc1 be n. cood purpos e s rvcc. by hr-.vin l'~ 

chock i n t cr p:-ct cr, .as ,,c us o in the cc.s c.. of T . cvlog 

1 
.. i tnossos? 

I 
COM}Ii..NDER BlJtTLETT: I rO 1 th:-.t I l'.'.n •oinc it t 

end I c.n s nti sfiod t hc.t tho Corud s s i on is getting r.n 

c. ccurc.t c .-..ccount of ,·:hct the. '7it ncss hns s nicl . 

GENBg:.L nEYNOLDS : Very \,c,11 . Proceed . 

CROSS EXiJ ..:IN:.TION 

Q (By C.:-.p t ni n Scndbc.r g) You hc-.ve: stntoc , i.dni r....l, 

thc t you continued t p hcv0 cdni nistrct ivo super vis i on 

c.vor t h(.. ffrnilc. ncvy f · recs c-.tt r J nnunry 6th? 

... (Tbrou~b· the. Intcrpr (..: t or) Yes • . 

Q \!i ll y0u t el l us ,·:he. t tha.t nclni nstr£>.tivc control 

included? 
,,.. I hnd no occcsion t o give orders directly, but ny 

cdninistrc..tion consisted cf such things ns personnel, 

supply, supplies nnd so f orth, c..nd I had no contro~, no 

responsibility, over tho l~nd oporntion. 
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I 

-Q ?fon, cftcr ·J r-.nuC'.ry ·5, could ~cnorr.l Yl'.r1ns_hi~ 

hc.v0 pronoted "'. nc,.vy off1ccr in li..".Ililo.? 

. 1.. ,No. 
.. 

Q Could ho hr.Ve douotcc! t'. nc.vy ot-ficcr or non-

cornissioPcd · officer in l~nilc.'? 

No such t.uthori ty. 

Q Could he, hc.vo chc.ngcd the c.ssignr1 nt ot l'.ny nnvy 

officor in Mnniln? I '7111 r c.:phrosc the. ques tion . 

· . Suppos e. Gcnorru. Ymmshitn lll'.d bcw1 c'.issntisti od 

i:i th J..dniro.l Imi.buchi; coulc. he hnvc r cnovcd hin rro 

C Otl?1llnd? 

i. Of course, in ens I rms c.is s t:".tisfi od nith ccrtc.in 

l c.nd oper ations , he coul d hl'.vc done thct through nc. . 

Hor:ovcr, thct 1s in f o.ct 1npossiblo. 

Q Thl'.t is, he. could hnvo r cconnend d. t o you n chc.ngo 

in 4· ..an1rc.l · Im~buchi 's c.ssignnont? 

A r: c.11, c.s l'. Il!'.tter cf feet it 1~ i 1possiblc. , bccnus e 

during tho.t tlno there n c.r o nc other connt:.nder ho coulc.1 

l ~nd · th.::. nl'.vy l~nc'. forces in Mcniln . 

q NO\i , could Gcncr nl Yrumshi t n hnve court 1\c-.rtic.l od 

nr'.VY personnel in Hnniic? 

A I don 't think s o . 

Q Thr': t pot1or r cnr'.ined ,-,1th you? 

A If there. nar c such ococ.sions, I wns to be. notified, 

c.nd I rill punish then, nnd I r,ould take necessary nction. 

Q Now, nftcr J nnuo.ry 5, coulc1. General Yc.nnshitn 

supersede ~ny of your orders? 

THE INTERPRETER: t ill you r 0pcnt the ·question? 

(Question rend.) 
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- . 

CJ.PTl.U! SlJmB~G: -You._oight r.lllkc thr,t "ovorrulo." 

... C'Throueh the ,I!1tcrprctor) .. I hrivc no· !'Uthor1.ty . to 

giv:c . ordc.:rs tor lnttl· operations~ 
. •. , 

. Cl.PT,.IN -S/.NDB:lRO: Fell, . lot · QC r cphrc.s e: tht'~t. 

.. o· . (Dy: Cnptl\in ~r.ndbcrg) · - C9uid .Gc~or-~i -¥t1nnshtt ~ · 
V 

su-pcrscdo bny or.de, of yours c:s to othor thc'Jl land 

cpor~t1ons? 

il No·• . Iio, except thoso ot ~nnd oporntions. 

Q N01, , ,,.,o~d it be e corroct stctonont thc.t Ooncr'\l 

Yor.icshitn•s jur1sd1ct1on uns 11o1to~ t o th nctu~l 

onploynont ot troops 1n t.ctucil conbc.t opor nt1ons. on lc-.ixl'i 

A Yes. 

Q Non, is it corr <::ct thnt ~horo nns in ,cistc.mcc, 

prior to the Lingt'.Y'C1.n landing, A coupr ohons1vc pl~n t or 

the protection of thv ~bor ~d ncvnl tnc111tios ot 

Mtv.nilEl? 

t~ Yes . 

Q Non, vrhon , ns this plr.n or or dor issue;: 1 

1~ I don 't r cncubcr tho cxt-.ct dnt.c , but it ,nust bo 

· during the -lotter pnrt ot . Dcccnbcr. 

Q Noi:1, ·did this plc.n includc · thc do:struction or the 

hl'.rbor ro.cilitics of Mnn;tlc. , one. tho herbor r.ncl dock 

f'ncilitics? 

~ Tho destruction of those h..~rbors, tho destruction 

of nnvnl p±ors, nnd dostruct~on of hnrbors, hl'.rbor· tcci• ­

litios. 

Cl.PTl.Tii SJJIDBERG: Couici uc have the: last cnsuor 

road, ploc.sc? 
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. . 
troo nhich it developed~ 

(Question c-m r:nsue:r . rend.) 

Q (By Cl'.ptc.1n Sc.ndbcrg) ~o\7 , did the. plon include 
. . 

provision tor disposition cf nav.c.l m.ippl~cs? 
• . ' . . . J 

I think so, but I ·don I t -r cr1onbor · th · \'/Ol'dine; 

Q Nor: , ,·:h - issuoc: this .ordor or ·plc-.n? 

I. I did. 

Q r:c.s this or or over f'ully cnrricd out? 

• I think so, but bocc-.uso th · nc. j ority hc.vo boc.n 

killed in c.ction I en not sure . 

(2 Do you lo'lo,, '.7he ther it hc.c1 boon tull y c~rriod out 

by Jc.nuc.ry 6, 1945? 
.. 

4 \:o -- I a i dn't Co such a thine ptior to th~ 6th ct 

J r nua.ry. 

Q Nm·: , the. orqor \Ws never. rovolcod, uas it? 

l"j;. No . -

(1 In your o~inion, on J l.'.nuc.ry 6th, 1945, ,-,hon the 

nc.vr.l troops 
"--

c~ 1Cs uooor Ocnc..r cl Yc.oashit c. , did the. execu-

tion of this plc-.n pa.ss t o thei ~.roy? 

GENLRJ.L REYHOLDS: The. Connission ,1111 r eicoss tor 

· r-.pproxir1c.t cly t on ninutcs. 

(Short r ecess .) 

C,ENERi.L R£YNOLDS: Tho Conr.1ission is in session. 

Defense U.'.'.Y procoocl nith cross oxru:iinction. 

(Tho f ollo\·1ing ansncrs of tho '71tnesn were given 

through Interpretor Suco Ito.) 

CiJ>T,".IN Si.!IDBERG: I l:111 ,-:1 thdrc.n th<., lo.st question. 

Q (By Ct:'.ptr-.in Sr-.ndborg) N'ou, is it true, then, thc.t 

nht:'.tovcr destruction ~r hc.rbor fo.cili tics or docks or 
'. 
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supply dopots ,1ns cone, m1s ~ono 1n c-.ocorcfonco u1th this 

nnvy ordor of Dccoabcr'l . 

TaE INTBHPRETER: Will yo~ ropo_ct tho quostion, . 

plcnso? - · 

· . ·c0.uv~t16n· recd .) 
J 

(Throueh the: Intorpro.tor) Yos, .sir.•-· 
Q (By Cr.ptcin Snndbcrg) Hoo, u11~ you tell us ,rhy 

tho destruction ot tho hc-.rbor· tneili tioa of U.nnilc. ,ms 

inportr-.nt? 

J. It '7ns iuportruit c-.ccording to operations. 

Q ::CY.s Ilo.niln one or the. 1ost it1port..".nt hllrbors in 

thu Ft1.r East? 

A Yes, sir. 

Q /..ntl \"ll\.s it ioport~t t o dony tho us ot thct hc.rbor 

to the 1.noricc-n rorcos? 

I. Ycs, sir. It uns ioport~.nt for i.noricc.n torcos t o 

USO tho hnrbor c.nd inportant -- convoniont f or tho J cpnn• 

osc forces .ff ho hcrbor ,·ms c.ostroyod . 

Q ·Nov,, tho nc.ttcrs covorod by this Doconbor order 
. 

,1orc nl;t. navel, r ather tht-.n lend oport:'. tions, ,1orcn' t thy? 

... . Yes, sir. 

Q Nm: , ncr o you f anilir.r ni th the gcncrr-.1 plv..n ot 

str~togy ~f General Yermshita for tho dofonso of Luzon? 

THE INTEflPRETER: r:111 .you repent_tho quostion, 

plonso? 

(Question roo.d.) 

... (Through tho Intorprotor) I did not lmo\7 tho 

dcti,.ils. 

Q- - - (By Cl".ptnin, Sanq.bcl"g) r:011, ccn you tell us in n 
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gonorr.l nr-.y'l 

A I lmou tho gcnorc.l plt'.n. · 

r Q ·noll, Tlhct nc.s tho gonorl'.l plan ns to ·tho City o~. 
-. 

lfr.niln? 

f Tho, plc.n _ \7CS t o cvc.cuatc Hr-.nilo. .as fast cs possible. : . 

and oclcc c. starx1 en tho outskirts of· lir-.nila . 

Q Nou, do you hnppon to J"ll0\7 ho ·1 nrny. c.rcy troops 

pl'.rticipr-.t c.d in the bnttlo of lknilc? 

I. I c!o not knou the. nunbor. 

O. Do you hnppcn t o lmon h0\"1 o~.ny nnvy troops pc-.rtici-

patod in thr.t bl-.ttle? 

J~ J.pproxiootcly 20,000. 

Q Non, lw.vo you "'nY oxplcnc.t1on r-.s to 1hy t!l...-o ·20 , 000 

nr-.vy troops did not ovncu".t Hr-.nilc. in c-.ccordenco rri th 

Oonornl YC'.tlcshitc•s plnn? 

J. Tho plc.n uns to cvncuo.t tho ncvy troops cs tnst as 
I

possible, but duo to bcnbings by pl c..nos th~ trnnsport ction 
....... 

f ncilitios uoro dostroyod, c,.ncl rro could not foll°'7 t his 

plo.n. 

CJ..PTl.IN S-i.NDBERG: If the Cotu:iis sion plons c, , on the 

question before tho l ns t our translation ciffors tron 

toot of tho officil'.l interpretor;, cmd in vion of th e., 

inportc.nco of it-· (pcuso) 

Y!ould you rol',c. bo.clc tho quest.i on ri.nd nnsYior? 

(Question one. c.nsuor rend by the reporter as 

-follous:) 

"Q \"loll, nhi-.t ttt?.s tho general plcn l'.s t o tho 

c1ty or lli-.n·11c? · 
' 



possible; i-.ne. nc-.ko a stc.rid on the · outskirts , ot ~nilc.." 

Tim Il1TERPRETER: r:u.i- YOU: ropoct the quCistion 

no\7, plonsc.? · 

. (C}uostion read by thu report.or. t'.S ·f'.ollous:) .. 
' J 

· \ :ell, uhr.t ,.ms tho gonorc-.1 plt'.n . c.:f to the .. 

City of Hc.nilc?' 

ii. (Through the Intorprotor) . Since th c:rny die. not 

hc.vc r. policy t o doto !Icnilr., I heard thct tho c.rny 

,.osirod to r.vo1c.'l conflict in Ur.nila , I ccu1o c. plr.n t o 

ovD.cur-.tc thei nnjor1 ty ot the IlllVt'.l troops t}:lt'.t ,-: or e in 

Ik.nilc r.s soon as possiblo , · but beer.us or bo 1bines by 

plane the trr.nsportntion facilities noron 1t c.s I xpoctod. 

1. considornblo nunpor ot troops \'ffis lott in Uc.nil . • 

Q (By C~ptc.in St'.ndbore) 1.ne. vms 1 t Ocnorc.l Y . 1c.ah1to' s 

pl~.n thc.t tho fi ehtinc be in the nount~in torrcin? 

:. I her.re~ that; thc.t is nhr.t I hoc~ .. 

Q : .nd 1t ,1e.s his intention thct th ro no stroc. t 

fighting in rn1la? 
.. 
1. Thc.t is Y:hc-.t I bolicv ·• 

Q r,'hon you sr.1d 11 tho outskirts" before , did you norm 

the ::10untc.in tcrrc.in c.r ourx! Ikniln? 

•• 
:. I boliovo so • 

Q Non, do yo-q kno,-: ot your oun kno\'rlcdgo the. t Gonc.rr'.l 

);:cn~shi tr-. rrcs very nuch concerned cbout tho tr.ilurc. ot 

the ncv~l troops to cvt'.cuc.to Mc~iln? 

.. J • I bclicyo the.t tho .... ny ·s tc:t'f, through the chict 

of stcff, r:ic.do n plc.n to eve.out'. tc Mcnilc, nnd tho nroy 
. 

issuot tho plnn tor ~o cvncunt1on•. 

Ci.PT4'.IN S.1\NDBERG: 1-if'.y \'To hl-.vc your inclulgoncc for 
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C. no;1cnt, air? 

. GENERJ.I. REYNOLDS: Very \7oll • 

CJJ>Tl~IN SJJIDBERG: ...111 you ror.d back · tho lnat 

nns\1or? •. 

(Question nnd nnmor rood.) 

C/J>TJJN SJ ..NDBERG: It tho Conoiss_i on pl oc.10, _no htwc ~ 

this intcrprotntion: "Hy chi.of of str.tr \7cnt . t o tho 

o.rny chiot ot st~tt t o sug 01t· tho ovccuntion ot Uc.n1l n , 

nnd uo.s told th£'. t ·thCl ort!or t or '71 thdra,1c.l ht\d ~lr cady 

boon issuod . 11 

Uli.JOR KERR: our i~torprot er hos 1-t the so.no VTt:'.y , 

sir. 

GENER1iL REYNOLDS: The att-.t ononts in question ~.ro so 

si~~lo.r -- doos the ofticic.l intorprot r think th r e is 

v.ny diftorcncc ot opinion? 

COM?!/~ER Bl.RTLETT: I t nil to sco the ditf orone 

bot\7e c.,n \'rhnt tho r eporter r oo.d , in substcnco, and trhnt 
.._, 

tho other po.rtics or e s r.ying. Uy unders t c.ndi ne is thc.t 
I 

they . o.ro . . ~11 about clnost exactly nhnt th nitnoss said: . 
• I 

Tho.this chief ot stctf, or his stctr, q~~t to tho nroy 

stt'.tt c.nd sur,eostod the e nrly cvccur.tion of Unn1ln c-.na 

,·:as told tbl'.t such orders had boon issued. I think t~t 

is \1hnt the r oportor roo.d , and I think thnt is nho.t uo 

hnvo hero, onq I think thc.t is \7hnt ho scld. 

CAPTi.IN S1JIDBERG: 1.s stctod by the r eporter, 1 t 

doosp 1 t give tho elonont or ~lrondy hcving boon issued. 

Tho 1nplicct1on is tlw.t it m·.s issuod o.ttc:r the nnvy 

chief of stnff --

GENERJ.L REYNOLDS: \Jill the reporter roo.d the cnswcr 
- ..... ----- - -

) 



.. 

ngc.in? 

(Tho r.nsv,or retorred to wns rocd by, the reporter 
-

o.s - follows:) 

111. t boliovc :thnt tho -- ny stat~, thr9ugh 

the chiof ·of stntf; tlllde c: plt'.!1 to ovD,~ucto · .. 

tw.nilc., t-nd tho c.rt1y issued ·the plc..n ro~ tho 
.. 

ovc.cuntion. 11 

COM?.!l4NDER B/J{TIETT: He stand corroctod. 

G£NERl.L REYNOLDS: . Thon o uill wish t o got 1t 1n 

the record in nccordancG With your pr esent V10W llS to 

tho proper trc.nslct1on. 

'CJJ>TI.IN S.'\.NDBERG: · ThLl.t is , the trnnslction ns road 

by nc is cccoptod by tho intorprotor nncl .by tho CoDr.lission? 

COHI.Il.NDETI Bi~TLETT: . all, I r1ould suggest you 

use tho one thl'.t I ondo , sir. 

V/111 you road the one I -mdo? 

(Tho p~rtion of the record r oforrcd t o wc.s r ond 

by tho reporter as follows:) 

"Th~t ..his chief ·of- staff, or his sto.rr, went to tho 

croy stcff nnd suggested the early evc.cuntion ot 

Mnnila c.nd was. told thnt such orders ·ood boon 

issuod. 11 

C/J>TJ.IN S.;\NDBERG: Tha~ is ·c.greoablo. 

Cl.PT~·.1N REEL: Thl'.t is l'.11 right. 

Q (By Cnpt~in Snndborg) D~ you recall c radio 

nessngo from Roar J.dnirnl J.rino., your chief of stcff, to 

Rcc.r .dnirnl Iwcbuchi, concerning tho ovccuation of lt.".llila? 
... 

THE INTERPRETER: ?.,11 you roc.d the question, ploaso? 

(Question read.) 

i--------~------.--
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A (Through the Interpretor) I rcoeabcr~ 

Q (By Ct'.ptc-.in Sandberg) \!i~l r ou t oll us \7hot tho 

.Gist ot tlu-.t nossngc uas? 

J,. · ·1 don't lalo,1 tho details, but _.tho no~ang-e na s_.. --· 
. • . • J 

,1011, the gist -,r the ·ncssnge mis, . "Hou about ovo.ouoting.. 

as soon ns possi,blc , C1.nd t o oxoout .· l'._ strong del ayod 

c.ction cutsido of lkniln?" 

Q Do you bclic.vc t ru-.t Aclnircl Innbuohi ncy hc.v 

dol c.yccl his ui -t hdr a~l bc~uso he. M C! not yot conpl ot od 

tho destruction of th hc.rbors, docks noo suppl ies? 

f. Ucybc thor o r,c.s sooothing t o t hnt: Thc.t is t y 

opinion. 

Q Thos e f i ve ncotings you hl'.d u i t h Oonor c.1 Yt-.ncshi t c. 

ncr o oostly socic.l, ncr on•t they? 

J. Principc.l l y thc.t. 

Q :.nd t hl'.t i s y:hy you do not r cocobor specifi c t opics 

c f convorsntion? 

I t hink t h£-.t 1s ·unrcr.sorw.bl e , .h..'\t do you thi nk 
.. 

v.bout it? 

Q You nccn unrcnsonc.bl o t o expect you t o r or.icobor? 

J. It is c. little difficult t o r cricnbor things thct 

_ were sc. i d c.nong friends nhilc eating , i n t hose s ovor c l 

neotings. 

C/.PT,~n i s ;.NDBERG: Your Yt i tnes s. 

(Th;., ,-,1tness on.do c. stc. t cncnt i n his O\m l r-.ngunge .) 

INTERPRI:T:CR ITO: "I do not r cr1cribor tho contents of 

those neet1ngs nt i-.11." 

GENERJ.L nEYNOLDS_: Thero ,-,111 be questions by tlic 

_ C_om:1Jssion. 
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EX1J1IN1:.TION ON 13EH/J:.F OF THE COMMISSION 

Q (By General Lestor) hdnirl'-1, t o return to · tho 

turning ·over of the lMd troops ot y-~ur cotinc.nd 1n tm ~. 

lfol'.lilr. crea t o Gonorc. l Ynnnshitc-. , \7hy did you __turn thos-o 
• • .r 

troops over .t o Gcncro:l ·Yc.r.~shitc.'? I ,.,ill r ophrc.so th 

question. · 

\7hy did you turn ovor your l c.nd troops to Gonornl 

Y!'nashitC'. on or nbout Jnnunry 6th, 1945? 

I . (Through the, InterpretorJ Becaus o I boli od thc.t 

battle \·1ould stc.rt in lk:.nila . 

Q Did you lw.vo full cuthority· to tnko such action in 

n situntion of this kind? 

A It m1s not tho nuthofity, but th bcliof that battle 

nill stc.rt in !1.--.nil n presently ; ny cstiD£'1.ti on c.nu boliot. 

Q Did ycu notify t ho No.vy Dopnrtnont in Tolcio of your 

o.ction? 

J. Yes , I notified then. 

GENERJ.L REYNO IDS: You acy 0ontinuo1• 

Cl.PTJ. IN. Pi.CE: r.:hilc ne c.ro l ooki ng for socothin , 

sir, I ,1111 nsk c-.nc ther question. 

REDIRECT EXt,UIN/,TION 

Q (By Cc-.ptc. in Po.cc) Did you ho.vo authority to pronoto 

or denote c.ny nnvy officer in llc.niln? 

fl To pronotc or c.:enotc officer is not ny nuthority, 

· but it is the c.uthority of navel dcpartttont. Ho\7over,-

have the c-.uthority to express ny opinion to thnt nnvnl 

ccl.nin1strnt1on. 
-"17, 

Q Nor: , c.ftor Jruiuc.ry ·6th, 1945, cl.id ycu hcvo cuthor-

1ty to · issue orders to the, nc.vy cor.1t1~ndcrs in Uc.nilc.? 
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/; I did not hnvo ~uthority concorninc l c.nc. operati ons. · 

Q Did you over roecin ·thct cuthority t o issuo orders 

ovor troops in Ikniln? 

~ - I ·did not oovc. 
Q Did you ha·,c l':..ithority to orc.1or the navy, troops 

to ovo.cuo.tc I: c.ni'.:..c. "ftcr Jonunry 6th? 

A I did not hnvo. 

Q J.t o.ny tino did .Yt'.DMhitn roquost thct you exercise 

di~ciplinnry porrors over M Y of tho troops in ;:c.nila? 

CO:m11JIDER Bl.RTLETT: '::111 you please r ophraeo tho 

question? 

Q (By Coptnin Pnoo) Did Ycrlllshita hcvc cuthority t o 

exorcise -- uithdrcm that, too . 

Dic.1 Ynnashita hav tho power to discipline troops 

in Mnnil c. r.ftor J cnunry 6th? 

c .PTJJN ·s1.NDBERG:_ Sir, ,10 object to thnt quostion 

o.s being very vo.gUc . \, hnt troops? 
._ 

GENERJ.L REYNOIDS: The objection is sustninod . 

Cl,PTJ:..IrT PICE: In ,·,bet r espect, sir, is it vcguo? 

GENER,'.L REYNOIDS: Lot tho Cono ission ask the quos -

tiort. 

Uho W{'.S r esponsible f or tho a.isciplinc of J npMes o 

troops in Ec.nilc. nftcr J o.nuo.ry 6th, 1945? 

THE \HTNESS: (Through the Interpretor) It nc.s 

Gcner~l Y~n~shita' s {'.Uthority t o , in m ttcrs pertc.ining 

to oporo.tion; but in nc.ttors not portr.ining to oporc-.tion 

1t ,10.s ny rcspons ibi,11ty. 

GENER/,L REYNOL!'S: Ono nor c question: \7c.s tho \71t­

noss responsible for the control and discipline of Jnpan-
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eso troops ' in Mnnilr. after Janucry 6th, 194S? · 

THE ,·.ITNESS: (Throug? tho Intorprotor·r I had tho 

rosponsb111 ~Y not r,ortc-.ining to oporations. 

GENER:J.. IIB'INOU>S: You rmy, proceed . __ 

c:u>Tl.IN p:.cE-: · No fUrthor questions, sir.· 
• .,. • I 

Cl.PTJ.IN Si.NDBERG: Uo have orie turth9r question. · 

GENER:.L REYNOLDS: Vory n oll. 

CJ.PTJ.IN Sl.1.NDBERG: Wo \·1111 vi thdrc.n it. 

GE?mR:.L REYNOLDS: Tho- ,11tnoss nr.y b excused . · 

c,--1tnoss excused.) 

OENERJ.L REYNOLDS : rnmt 1s your s 1 tWl tion as to tiDo 

nt the nonont, Uo.jor Kerr? 

I:Il.JOR KEnR: r.'ell,. sir, so f (.l.r ns I cc-.n t oll no 1, 

we ccn still finish tonorro,r. r:o hl'.vo no furtho;- nit­

ncsses tor todr.y. 

Non, sir, in connection ,·11th the P(.l.1a,1c.n no.ssacro , 

on Pc.lo.ttan Islruid, ,·1hich no intend t o put on tooorron , 

vro \'1111 ho.vc sonc notion pictures. Those notion pictures 

o.rc in tpo ncturc of c. photographic 1ntcrv1cn, nith 

sound tro.clc·, of th · survivors of tl'll'.t nr.ssncro; and \70 

should like to shou those photogrqhs, th..".t filo, after 

the t os tiuony on Pc.lo.tra.n. I nould suggest tooorro,1 even­

ing, or,~th0 Connission prefers , it could be tlonday 

evening, t cking it out or ordor. 

GENERJ.L HEYNOLDS : Tho Cor.mis sion nill vicn tho 

pictures Monday evening. 

:.IAJOR KERR: ~'.t nhr-.t tine, sir? 

GENER/.L REYNOLDS: 8 o 'clock. 

u:.JOR KERR: i' :c h.."\vc nothing rurthor for todny, sir • 
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• 

GEHERJ.L Rr.YiTOLDS: In the.t ovont, tho Cor.irtia s1 on 

ni-11 r ecess until 8:30 ton rron bornihg. 

·. . . ( 7horuupon, v.t 1725 hours' 16, ~ovoobor i945, the 

trial uns ~c1.jc.)l~rnoc.. un~~l 0830 hours·, . 17 No\tct1b~~ 1945 ~.i) 

'--
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